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O jihovýchodní obchvat 
v Brodě se nepřestává 
usilovat

Pravidelná informace zastupitel-
stvu města o postupu přípravy 
jihovýchodního segmentu brod-
ského obchvatu  přinesla jeden 
významný posun: územní roz-
hodnutí na upravený projekt JV 
obchvatu nabylo právní moci. To 
je nezbytný předpoklad pro to, 
aby úřady státu a ŘSD, které řídí 
stavbu, mohly postupovat dále. 

Za důležité považují zástupci měs-
ta i návštěvu odpovědných čini-
telů ministerstva dopravy v Hav-
líčkově Brodě. Zdejší obchvat má 
takový význam, že  poslankyně 
Parlamentu ČR Jana Fischerová 
a senátor Miloš Vystrčil osobně 
doprovodili poradce ministra do-
pravy Davida Čermáka, se kterým 
si spolu se zástupci města projeli 
28. 4. trasu budoucího brod-
ského obchvatu. Všichni usilují  
o téměř nemožné. Výsledek však 
stále jistý není. Více informací na 
str. 3.
� Světlana�Pátková

Umění za výlohou 
(str. 8–9)  

Ivan Švec 
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Město známe i neznáme

„…a�velocipedistům�zvláště,�vážení�přátelé�cyklis-
tiky,“�chtělo�by�se�parafrázovat�jednoho�bývalého�
populárního�sportovního�komentátora�při�pohle-
du�do�kalendáře�ve�vzpomínkách�na�doby,�když�
ještě�květen�byl�zasvěcen�cyklistice�a�Závodu�míru�
a�když�náš�národní�tým�obvykle�sliboval:�„Bude-
me�šlapat,�co�to�dá�a�držet�špičku.“

Již mnohem dříve ovšem naše město hostilo 
cyklistický podnik celonárodního významu. Prá-
vě před sto lety 3.–5. června 1911 dorazila do 
Německého Brodu početná družstva českých 
velocipedistických klubů z celé tehdejší rakouské 
monarchie na „všecyklistický sjezd“. Po určité krizi 
tohoto sportovního odvětví v českých zemích měl 
německobrodský sjezd přispět k oživení činnosti, 
ale nejenom k tomu. Před brodským Klubem cyk-
listů českomoravského pohoří, založen již v r. 1888, 
však vyvstávaly nemalé organizační starosti. Jeho 
členové, mezi nimiž je třeba jmenovat Gustava 
Dvořáka, místního knihkupce a Viktora Zettla, oba 
neúnavné propagátory cyklistiky, se zhostili svého 
úkolu na výbornou. Nad sjezdem rovněž převzala 
protektorát městská rada. 
V květnovém čísle Věstníku České ústřední jedno-
ty velocipedistů vyšel poměrně podrobný článek  
o historii a krásách Německého Brodu, který končil 
zvoláním: „Nuže přátelé, o letnicích v Něm. Brodě 
nashledanou; nechť v starobylých zdech měst-
ských plným dechem zavíří jarý duch obrozeného 
kolařstva.“ V první den sjezdu přibylo do Brodu již 
500 účastníků. 
Jeden z vrcholů akce byl plánován na příští den 
mezi 10. a 11. hodinu. Husté špalíry diváků kolem 
113. kilometru pražské silnice se začaly tvořit již 
dlouho před tím. Nedočkavě vyhlížely první bor-
ce závodu na 110 km na trati Praha – Německý 
Brod, který byl současně mistrovstvím českých 
zemí nebo lépe řečeno přeborem všech Čechů 
v monarchii, neboť i sport jako všechny ostatní 
společenské aktivity se dělil již v té době na český 
a německý. Oba národy se téměř nestýkaly, pokud 
ze zákona nemusely nebo kvůli ekonomické či po-
litické nutnosti nechtěly. 
 Na start závodu u 3. kilometru v Hrdlořezech se 

postavilo 43 závodníků a nechyběli mezi nimi ani 
zástupci brodského klubu Bohumil Bubla a Jan 
Krejza s čísly 25 a 26. Trať vedla po staré říšské sil-
nici přes kontrolní stanoviště v Českém Brodě, Kolí-
ně, Čáslavi, Golčově Jeníkově a Habrech, kde obdr-
žel každý účastník závodu občerstvení, musel však 
zpomalit a zřetelně nahlásit své jméno a startovní 
číslo. Do cíle nakonec dojel první František Kundert 
(Český klub velocipedistů Královské Vinohrady) 
v čase 4:22:35,5 hod. Za ním následovali s  něko-
lika minutovými odstupy František Novák (Česká 
jednota cyklistů Vídeň) a Albrecht Špachta z téhož 
klubu. Nevděčná bramborová medaile zbyla na 
horkého favorita Bohumila Kubrychta (ztráta 6:39 
min), jehož o lepší umístění připravily tři defekty. 
Závodníci tehdy nesměli podle pravidel používat, 
dnešními slovy, mechanické vozy. Do cíle dorazili  
i oba brodští reprezentanti, byť zaostali za vítězem 
o více jak hodinu, stanovený časový limit 5:30 hod. 
nepřekročili. Bubla by zřejmě dopadl lépe, kdyby 
ho v Jeníkově nepřepadla náhlá dvacetiminutová 
tělesná indispozice… Závod dokončilo v limitu cel-
kem 20 závodníků a všichni si odnesli na památku 
své účasti a výkonu čestný odznak ČÚJV.
Podobně jako u dnešních trénovaných sportovců 
mohou vzbudit údiv pravidla či výsledné časy prů-
kopníků cyklistiky nebo jejich vybavení, vyloženě 
úsměvné i pro laiky se zdají být některé ceny. Vítěz 
sice obdržel od městské rady zlaté hodinky s vyry-
tým brodským znakem a putovní svazovou trofej 
v podobě zmenšeniny známé sochy sv. Jiří s dra-
kem, druhý v pořadí stříbrný lipový věnec a třetí 
briliantový prsten, oba brodští borci však dostali 
od svého klubu zřejmě jako ceny útěchy, jeden 
stříbrné cigaretové pouzdro a druhý stříbrnou špič-
ku na doutníky asi proto, aby si do příštích závodů 
zvětšili kapacitu plic. 
 Odpolední program pak začínal oficiálně, když se 
v ulicích seřadily „krojované družiny“ v klubových 
barvách a směřovaly v pestrobarevném průvodu 
na náměstí, aby vzdaly hold městské radě, pro-
tektorce sjezdu. K shromáždění promluvil její člen  
a okresní starosta Richard Halík, zapálený sokol, 
příznivec sportu a turistiky, který vysoce ocenil úlo-
hu cyklistické organizace při upevňování národní 
myšlenky zvláště ve smíšených územích i „činnost 
českého kolařstva“ a přirovnal je svým významem 
k Sokolu. Z náměstí poté směřovali velocipedisté 

i početné brodské publikum do Kotliny „rejdiště“ 
místního klubu, aby se zúčastnili sportovních bodů 
programu. Určitou specialitou počátků organizo-
vané cyklistiky u nás byla skupinová vystoupení 
tzv. reje, při nichž ukazovaly týmy své různé doved-
nosti na bicyklech. Největší aplaus ovšem sklidil 
s ukázkou krasojízdy opět famózní F. Kundert, vše-
stranný cyklistický talent, kterého doplňovali dva 
členové ČJC Holub Vídeň Novák s Pohlreichem. 
Pravděpodobně většina diváků také viděla popr-
vé zápas v pólu, předchůdci kolové, v provedení  
2 mužstev vinohradského klubu.
Denní program končil kulturně společenským ve-
čerem v sokolovně, kde byli slavnostně vyhlášeni 
vítězově všech soutěží a předány ceny. Následova-
la hudební akademie, neboť brodský klub měl v té 
době dokonce vlastní orchestr a vše končilo teh-
dy – jak jinak – věnečkem za doprovodu městské 
kapely.
Poslední sjezdový den v pondělí se hosté dopoled-
ne po prohlídce města rozloučili s Brodem a část 
účastníků se vydala do Jihlavy a v dalších dnech na 
Žďársko, Novoměstsko a Tišnovsko naplňovat další 
dva body poslání svazu – podpořit české menšiny 
ve smíšených oblastech a propagovat cyklistiku na 
Horácku.
Naše město se tak stalo na několik dnů středobo-
dem národního a sportovního dění, přispělo svým 
dílem k základům moderní cyklistiky a jakkoliv se 
nám dnes mohou zdát některé činy a gesta mile 
starosvětské, sport boural po staletí zaběhlý měš-
ťanský poklid, byl přijímán jako masová zábava  
a posléze jako jeden z fenoménů ovlivnil výrazně 
moderní a vlastně i postmoderní dobu, v níž žije-
me. � Miloš�Tajovský
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Sportu zdar!

Snímek�ze�startu�závodu�Praha�–�Německý�Brod�přinesl�tehdy�i�populární�obrázkový�časopis�
Světozor

Za�organizaci�sjezdu�obdržel�místní�cyklistický�
klub�diplom�čestného�uznání

Kde stávaly masné krámy (oprava a vysvětlení)
Bohužel ani na podruhé, nikoliv vinou autora, 
se čtenáři z oříznutého snímku nedozvěděli, kde 
se nalézaly ony masné krámy, o nichž byl také 
článek v posledním čísle HB listů. Tedy snad na  
potřetí se to již povede. Na pravém kraji zábě-
ru je vidět větší část masných krámů, vedle nich 
je pův. úzký dům čp. 91. Na místě dvou dalších 
sousedních domů vlevo stojí budova nynější Ko-
merční banky.  (tam)
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Znáte svoji ekologickou stopu?
K řadě světových a českých měst, která se rozhodla posoudit své hos-
podaření s přírodními zdroji, se rozhodlo připojit i město Havlíčkův 
Brod. Ekologická stopa (které se také jinak říká „zelené účetnictví) 
měří, kolik přírodních zdrojů obyvatelé a firmy na území města za rok 
spotřebovali a kolik odpadů vytvořili. Převádí je na plochy produktivní 

země, které jsou nutné k pokrytí všech potřeb města a porovnává je 
s plochami, které má město k dispozici. Ekologické účetnictví ukazuje, 
zda město hospodaří se „zeleným“ přebytkem či deficitem. Ekologická 
stopa odráží například množství a druhy spotřebované energie, do-
pravu obyvatel, novou výstavbu ve městě či způsob využití odpadů. 
Svůj osobní vliv na planetu můžete posoudit také vy, a to výpočtem 
vlastní ekologické stopy na www.hraozemi.cz/ekostopa. Znamená to 
odpovědět na přibližně dvacet otázek, týkajících se vaší spotřeby – 
bydlení, dopravy, potravin a produkce odpadů. Možná budete pře-
kvapeni, kolik planet bychom potřebovali, kdyby každý žil se stejnými 
nároky na přírodní zdroje jako my. Dotazník vás zároveň navede ke 
krokům snižujícím ekologickou stopu. 
Více informací o ekologické stopě města naleznete na www.ekostopa.
cz/mesto.  S.�Pátková

Záměr prodeje pozemku na letišti
O pozemek cca 200 m2 na letišti v Havlíčkově Brodě požádal Aeroklub 
Praha-Letňany, který má zájem zde vybudovat letištní hangár. „Praž-
ský aeroklub už 10 let spolupracuje s brodským klubem a pravidelně 
zde absolvuje letní výcviková soustředění. Jejich vzdušný prostor je 
silně omezen letišti v Ruzyni a Kbelích. Zde mají zkušenosti a chtějí 
vybudovat základnu pro výcvik mládeže a základnu pro výcvikové vý-
konné a soutěžní létání,“ přiblížil místostarosta Ivan Kuželka. Záměr 
byl zastupiteli schválen. „Protože jde o prodej jedinému zájemci, bu-
dou připraveny dva nezávislé odhady, aby mohl být pozemek prodán 
za nejvyšší cenu,“ doplnil místostarosta Čeněk Jůzl . „Kapacita hangáru 
brodského aeroklubu je nedostatečná, běžně při výcviku musí být ko-
lem 12 letadel denně rozebráno, uloženo do přepravních kontejnerů 
a ráno opět sestaveno, což není pro kluzáky zrovna vhodné,“ přebírá 
slovo opět místostarosta Kuželka. Po schválení záměru bude nutné 
schválit v zastupitelstvu prodej, a to nejdříve v červnu. Pak následují 
ještě další legislativní kroky. Předpoklad zahájení stavby je podle Iva-
na Kuželky možný někdy letos na podzim nebo v příštím roce. Lehká 
konstrukce hangáru pro převáženě bezmotorová letadla bude pak prý 
hotova brzy. Světlana�Pátková

Dolní ulice je stejně jako celé Havlíčkovo náměstí dosud ve zkušebním 
provozu, který prokázal, že přechody pro chodce je nutné zpevnit tak, aby 
projíždějící auta neuvolňovala dlažbu. Proto musela být Dolní ulice pro au-
todopravu ještě nakrátko uzavřena.  S.�Pátková

O jihovýchodní obchvat v Brodě se nepřestává usilovat
Poslankyně Jana Fischerová spolu se starostou města Janem Teclem a rad-
ním Liborem Honzárkem na schůzce s poradcem ministra Davidem Čer-
mákem a dalšími  zástupci ministerstva dopravy 31. 3. usilovali o zařazení 
stavby do tzv. zelené knihy superstrategie ministerstva dopravy mezi nejvý-
znamnější stavby ČR, které mají být realizovány do roku 2025. „Tento soupis 
staveb, který byl zatím sestaven,  musí projít ještě multikriteriální analýzou, 
kdy bude přehodnocena oprávněnost zařazení staveb do zelené knihy. To 
nám dává naději, že dojde i k přehodnocení zařazení významné dopravní 
stavby jihovýchodního obchvatu, ale nebude to jednoduché,“ komentoval 
jednání radní. 
Další jednání proběhlo 7. 4. s ředitelem úseku výstavby Ředitelství silnic  
a dálnic René Porubou. „Hovořili jsme i o návrzích ministerstva dopravy  
a konkrétních případných krocích, jak situaci přehodnotit a dát tak jiný ak-
cent důležitosti této stavby,“ říká Honzárek. ŘSD v Jihlavě spolu s městem 
hledá cestu, jakým jiným způsobem dosáhnout zahájení stavby. Například 
cestou segmentace, rozdělení stavby na etapy nebo jiné alternativy. „Suma 
2 miliardy 100 milionů Kč je totiž velmi vysoká,  a to je problém, proč není 
stavba obchvatu zatím postavena do vyšší úrovně potřebných staveb 
v rámci ČR,“ dodal Honzárek.  Světlana�Pátková

V novém zařízení v Suché je rušno
Před necelým rokem bylo v místní části Suchá uvedeno do provozu více-
účelové zařízení se společenským sálem, šatnami pro sportovce a požární 
zbrojnicí s klubovnou pro místní sbor dobrovolných hasičů. Projekt byl fi-
nančně zajištěn dotací z Regionálního operačního programu NUTS II Jiho-
východ a z vlastních zdrojů města Havlíčkův Brod. 
Dnes neuplyne týden, aby se zde nekonaly různé akce. Při říjnových vol-
bách zde byla volební místnost. Poprvé po letech tak nevolili obyvatelé Su-
ché na váze, což sice vypadalo jako „atrakce“, ale příjemné to vůbec nebylo. 
S velkou odezvou se setkalo prázdninové slavnostní otevření tohoto ob-
jektu pořádané místními dobrovolnými hasiči, osadním výborem a místní 
organizací červeného kříže spojené se dnem otevřených dveří pro širokou 
veřejnost. Společenský sál byl v uplynulé plesové sezóně často využíván,  
a to nejen místními spolky. Své plesy zde pořádaly i organizace ze soused-
ních obcí. V průběhu roku se zde konaly i taneční zábavy. Dvakrát týdně 
slouží sál pro cvičení žen, hraje se zde stolní tenis a šipky. Příležitostně se 
v pěkném prostředí zařízení slaví životní jubilea. Místní ženy připravují na 
červen den dětí. V sezóně je v provozu i šatna sportovců, protože v sou-
sedství kulturního zařízení je fotbalové hřiště. V klubovně hasičů, případně 
v sále, se schází skoro denně místní dobrovolní hasiči a jejich příznivci, ko-
nají se zde jednání osadního výboru a dalších místních organizací a spolků. 
Jednou ranou tak v Suché příslovečně zabijí mnoho much a jejich multi-
funkční zařízení si pochvalují všichni místní i hosté. Světlana�Pátková
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Soutěž Potřebujeme zdravé stromy?  
Výstava fotografií o alejích na MěÚ V Rámech je jednou z akcí projektu Zdra-
vé stromy pro zítřek. Doplní ji odborné arboristické ošetření významného 
dubu v ulici Na Hradbách 10. 5. od 14.00 hodin a výtvarná a literární soutěž 
pro  žáky 2. stupně ZŠ, ZUŠ, zájmová zařízení s uměleckým zaměřením či 
gymnázium, kterou vyhlásilo město Havlíčkův Brod prostřednictvím odboru 
životního prostředí. Výtvarná práce provedená libovolnou technikou nebo li-
terární útvar v délce max. 2 stran A4 na téma Potřebujeme zdravé stromy pro 
budoucnost? je třeba doručit odboru životního prostředí MěÚ Havlíčkův Brod 

do 23. května do 16 hodin. Nezapomeňte uvést jméno, bydliště, věk a školu. 
Na vítěze čeká výstava nebo otištění textů v HB listech i drobné ocenění. Více 
se dozvíte na www.muhb.cz, nebo na ozp@muhb.cz, tel. 569 497 200 – 201. 
Projekt podporuje Nadace Partnerství a Společnost pro zahradní a krajinář-
skou tvorbu, o.s. (red)

„Velká cena Havlíčkova Brodu“, tradiční turnaj mládeže v rapid šachu
akce podpořená městem Havlíčkův Brod. V sobotu 14. května v hotelu 
Slunce v Havlíčkově Brodě proběhne ojedinělá podívaná na zápas sehraný 
na 64 šachových polích. Záštitu nad turnajem, který je v tomto roce největ-
ší šachovou akcí v Havlíčkově Brodě, převzal starosta města Jan Tecl. Tur-
naj je otevřený pro všechny zájemce z řad mládeže, začátečníky, pokročilé  
i úspěšné hráče. Pořadatelé, šachisté Jiskry Havlíčkův Brod pozvali i mladé 
hráče z družební Spišské Nové Vsi.
Výstava „Den zahradní a komunální techniky“, 13.–16. 6. na letišti HB 
Akci pořádá vydavatelství Profi Press (www.profipress.cz, www.agroweb.
cz) již popáté. Třikrát ji hostilo město Sázava, jednou Humpolec, nyní Letiště 
Havlíčkův Brod! 

Výstava Jarní tradice v Muzeu je hezky babičkovská. Alespoň ještě pro 
některé z nás. Ne všechny zvyky mi však byly známé. Překvapil mě jaký-
si – možná vánoční – smrček ozdobený velikonočními vajíčky a dalšími 
ozdůbkami. A navíc se jmenuje Letňáček!  S.�Pátková

Noc s Andersenem 2011
Celostátní akce na podporu čtenářství u dětí „Noc s Andersenem“ se le-
tos konala v havlíčkobrodské knihovně již podeváté. V podvečer 1. dubna 
2011 se zde sešlo 15 dětí ve věku od 7 do 11 let z Havlíčkova Brodu a okolí, 
pro které knihovnice připravily bohatý program. Děti například vyráběly 
z barevných papírů ptačí budky, které pak zavěsily na strom Pohádkovník, 
vysazený na břehu řeky Sázavy před 5 lety. Po návratu do knihovny byly 
pro ně nachystány koláčky a koblížky z pekárny Vilém a četlo se z knížky 
Miloše Kratochvíla „Pachatelé dobrých skutků“. Překvapení čekalo děti 
v podobě pohádkáře Václava Čtvrtka (alias Tomáše Holendy), který před-
čítal z příběhů o Křemílkovi a Vochomůrkovi i dalších knížek. Celé „noco-
vání“ se neslo v duchu Václava Čtvrtka, protože 4. dubna uplynulo100 
let od jeho narození. Hry a soutěže, pohádková stezka knihovnou i celý 
program bavily děti až dlouho přes půlnoc, kdy se konečně děti unavily 
a usínaly spokojené na karimatkách na Hudebním oddělení při čtení na 
dobrou noc. Druhý den se po společné snídani, závěrečném vyhlášení ví-
tězů a předání cen vracely ke svým rodičům. Jistě se už těší na příští, 10. 
Noc s Andersenem. S.�Pátková�a�M.�Myslivečková�

Festival Stamicovy slavnosti v květnu rozkvete
Před 10 lety byl založen festival, který oslavuje slavného brodského rodáka 
Jana Václava Stamice. Letošní jubilejní ročník má 10 koncertů a každý z nich 
něčím souvisí s městem nebo přímo hudebním skladatelem, zakladatelem 
novodobé instrumentální školy 18. století, Janem Václavem Stamicem. 
„Snažíme se dostat festival do povědomí lidí a dokázat nejen to, že Stamic 
nebyl Němec, ale že má navíc v Havlíčkově Brodě pokračovatele, kteří jeho 
hudbu, nebo její odkaz prezentují,“ říká ředitelka festivalu Alena Konrádová. 
Oficiální zahajovací koncert festivalu se konal 21. dubna v sále Staré rad-
nice. Podle nepsané tradice na něm vystoupilo Stamicovo kvarteto, které 
slaví 25 let svého trvání. Proto na koncertě vystoupil jako host bývalý pri-
márius kvarteta Bohuslav Matoušek. Kromě něj hostoval na zahajovacím 
koncertu i vynikající klavírista Ivo Kahánek.
Už druhým rokem oslovuje pořadatel – občanské sdružení J.V. Stamic – ne-
ziskové organizace, které podporuje tím, že se mohou na koncertech zvidi-
telnit např. svými propagačními materiály. Na prvním koncertě to byl Klub 
Parkinson.
Deset koncertů postupně proběhne v sále Staré radnice, klášterním kostele 
sv. Rodiny, v sále Kulturního domu Ostrov a ve Skaut klubu. „Reformy Jana 
Václava Stamice zasáhly vývoj celosvětové hudby. Vychází z nich i hudba 
současná. Proto je obsahová šíře festivalu rozmanitá a neomezuje se jen na 
jedno hudební období,“ zdůvodnila ředitelka festivalu. Zazní hudba lidová, 
populární žánr představí kapela The Tap Tap, oblíbené operní árie z Evžena 
Oněgina, Čerta a Káči, Rusalky, Carmen, Prodané nevěsty, Traviaty předne-
sou přední sólisté Janáčkovy opery Národního divadla Brno. Propojením 
s Brodem bude zpěvačka Jana Wallingerová, rozená Štefáčková, která vy-
studovala zdejší gymnázium. „Chtěli bychom, aby prestiž těchto slavností 
stále stoupala, proto například využíváme i různé prostory. Ve Skautském 
klubu jsme mohli slyšet spojení textů Bohuslava Reynka s jazzovou hudbou. 
„Naším cílem je neustále zvyšovat prestiž festivalu Stamicovy slavnosti. Je 
proto pro nás velkou ctí, že nad letošním ročníkem převzaly záštitu kraj Vy-
sočina a město Havlíčkův Brod,“ dodává Alena Konrádová. 
Jubilejní festival se neobejde bez novinek. V letošním roce vydalo občanské 
sdružení J. V. Stamic brožuru s množstvím podrobností o umělcích i skla-
datelích, fotografiemi Brodu. Součástí brožury je jeden lístek zdarma buď 
na Operní koncert (což představuje výraznou slevu vstupenky) nebo na 
Závěrečný koncert. Ten bude unikátní tím, že na něm vystoupí Festivalový 
orchestr Jana Václava Stamice složený z umělců, kteří prošli zdejší Lidovou 
školou umění a kteří si již vydobyli uznání na českých i evropských pódiích. 
Těleso vzniklo z podnětu havlíčkobrodského rodáka Martina Petráka při pří-
ležitosti letošního jubilejního ročníku Stamicových slavností a v tomto slo-
žení vystoupí pouze na jediném koncertě 28. května 2011. Přednesem děl 
J.V. Stamice a K. Stamice zakončí celý festival. Novinkou je i zajímavý dárek. 
Pokud totiž koupíte brožuru plus 3 vstupenky na různé koncerty, můžete si 
pak vybrat zdarma jedno z mnoha různých hudebních CD. 
„Pro finanční podporovatele jsme vydali VIP kartičky, se kterými mohou na-
vštívit všechny koncerty zdarma,“ představila další z novinek ředitelka fes-
tivalu. „Díky podpoře sponzorů jsou pokryté náklady na honoráře umělců  
a propagaci,“ děkuje na závěr Alena Konrádová. � Světlana�Pátková
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Farmářské trhy budou i v Havlíčkově Brodě 
Město Havlíčkův Brod v letošním roce dokončí 
revitalizaci Havlíčkova náměstí a už teď připravuje 
akce, které zde budou mít pravidelně své místo. 
Jednou z aktivit pro obyvatele města i návštěvní-
ky z okolí by mohly být i farmářské trhy nazvané 
„Koudelův talíř“.
Název je odvozen od nechvalně známé historické 
postavy našeho města, nepoctivého pekaře Kou-
dely. Pořadatelé však tuto myšlenku místního ši-
zuňka využili i v trochu jiném smyslu. „Pořádáním 
trhů chceme přispět k obnovení prestiže cechovní-
ho stavu v očích místních a následně na názvu po-
stavit i jedinečné logo a obchodní značku,“ přiblížila 
vedoucí odboru životního prostředí havlíčkobrod-
ského městského úřadu Marta Gerthnerová.
Na farmářských trzích by měli obchodníci pro-
dávat především potraviny, občerstvení, květiny  
a sadbu lokálního původu. První trhy tohoto dru-
hu se v Havlíčkově Brodě uskuteční v sobotu 14. 
května od 8.00 do 12.00 hodin. Na pořádání far-
mářských trhů získalo město dotaci ministerstva 
životního prostředí. Trhy tak mohou na Havlíčkově 

náměstí probíhat pravidelně každou první sobotu 
v měsíci od července do října (11. 6., 2. 7., 6. 8., 3. 9.  
a 1. 10. 2011). S.�Pátková,�A.�Doležalová�
Zapisování  dětí  do  cestovních  dokladů 
rodičů bude zrušeno
Podle nařízení Evropského parlamentu nebude 
možné do cestovního dokladu rodiče zapiso-
vat údaje o dětech. V současné době probíhá 
schvalování novely zákona o cestovních dokla-
dech s návrhem ukončit zapisování dětí dnem 1. 
července 2011. Dosavadní zápisy dětí v cestov-
ních dokladech rodičů jsou platné do 26. červ-
na 2012, pak už bude moci dítě (občan mladší 
10 let) cestovat do zahraničí pouze s vlastním 
cestovním dokladem. Údaje k dítěti zapsanému  
v občanském průkazu bude možné prokazovat 
pouze na území ČR. (red)

Zajímavosti:
• V Havlíčkově Brodě dožil 7. 4. 1966 svůj život je-
den z nejvýznamnějších českých biologů 20. století 
Bohumil Němec. Český botanik (rostlinný fyziolog, 
zakladatel tohoto oboru u nás), rektor University 
Karlovy v Praze, popularizátor vědy (obnovil časo-
pis Vesmír), jeden z pouhých dvou českých členů 
Linnéovy společnosti v Londýně (druhým byl J. E. 
Purkyně), v roce 1935 Benešův presidentský pro-
tikandidát, jehož činnost dalece přesahuje tento 
stručný výčet, prožil své stáří právě v Havlíčkově 
Brodě. Dožil se 93 let.
• V krajském kole soutěže Zlatý erb získala Nemoc-
nice Havlíčkův Brod první místo v kategorii webo-
vé stránky příspěvkových organizací kraje Vysoči-
na. www.onhb.cz
• V parku Budoucnost se na Velikonoční pondělí 
cvrnkala kuličkiáda. Jarní soutěž o Putovního debi-
la se odehrála již jednadvacetkrát. 
• Žáci ZUŠ Smetanovo nám. sklízeli velké úspěchy 
na 36. Mezinárodním soutěžním akordeonovém 
festivalu v chorvatské Pule. Nejmladší žák, Ondřej 
Novák – 1. cena s absolutním vítězstvím v dané 
kategorii, 15letá Markéta Laštovičková mezi 18 le-
tými(!) – 2. cena, obě dua také 2. cena a Ocenění 
za mimořádnou pedagogickou práci si přivezla uči-
telka Ivana Laštovičková.  S.�Pátková

Čistá Sázava
Sdružení Sázava 21 zorganizovalo již 6. ročník 
akce Čistá Sázava, na Havlíčkobrodsku se uklíze-
lo druhým rokem. „V okrese Havlíčkův Brod se 
zúčastnilo na 500 osob, které postupovaly od vý-
chodního vstupu řeky do města až po Okrouhli-
ci,“ říká Libor Honzárek, který se sobotní akce 16. 
4. také zúčastnil. Kromě škol Wolkerova, V Sa-
dech, Konečná, Štáflova a SPŠ stavební, které čis-
tily také potoky Pivovarský, Cihlářský, Rozkošský 
a část parku Budoucnost v okolí přítoků, se v so-
botu sešla asi dvacítka lidí, kteří vyčistili kolem 
8 km břehů řeky. Odvezeny byly doslova kontej-
nery pet lahví, železa, ale i lednice, pneumatiky  
a spousty dalšího odpadu. „Je to, myslím, doklad 
o tom, že morálka není tak špatná, když se na-
jde na 500 lidí, kteří jdou ve svém volném čase 
bez nároku na odměnu, za tatranku a limonádu, 
čistit Sázavu v délce 8 km. Stojí za to nepodlé-
hat skepsím,“ komentoval činnost dobrovolníků 
Libor Honzárek.  S.�Pátková

Na letišti v Havlíčkově Brodě soutěžili modeláři
Předpověď počasí hlásila na 16. dubna sluneč-
ný den a není tedy divu, že modelářské letiště 
v Havlíčkově Brodě krásně ožilo. 
Konala se zde soutěž RC modelů termických vět-
roňů. „Konkrétně v kategorii RCVS, v níž je každý 
model pomocí speciální techniky („gumicuku“) 
vytažen do vzduchu, kde se musí tato letadla 
udržet v časovém limitu šesti minut a navíc při-
stát co nejpřesněji k vyznačenému bodu. Délka 
letu a přesnost přistání závisí na povětrnostních 
podmínkách a teplotě vzduchu,“ popisuje do-
mácí soutěžící Luboš Vácha. „Náš pořádající tým 
byl překvapen slušnou účastí. Na havlíčkobrod-
ské letiště si našlo cestu celkem 21 soutěžících 
modelářů z okolních měst. Každý ze soutěžících 
zalétl čtyři kola, ze kterých se počítají tři nejlepší 
skóre. Jejich součet je pak východiskem pro cel-
kový a rozhodující počet bodů každého soutěží-
cího,“ vysvětluje Vácha. Nejlepšího výsledku do-
sáhl velmi zkušený modelář Ondřej Rezler z LMK 
Chotěboř. Na druhém místě Josef Bíbr z LMK 
Nový Dvůr a třetí příčku obhájil domácí – broďák 
Jiří Vaňkát. Soutež se prý vydařila podle plánu,  
a tak nezbývá nic jiného než se těšit na další, 
která proběhne 27. srpna tohoto roku. Také pro 
diváky to bude jistě opět dobrá zábava.
 S.�Pátková

Zahrada 2011
Tisíce návštěvníků – tisíce květin, a k tomu růz-
né pomůcky, doprovodný program a soutěže. 
V té letošní mohl vítěz získat cenu za 20 000 
Kč. S.�Pátková

Stoletá Marie Badalová přivítala v Domově dů-
chodců Na Výšině, kde žije se svou mladší sest-
rou, gratulanty s úsměvem i písničkou. Za války 
se cestou do práce učila německá slovíčka, a ješ-
tě dnes zvládla přivítat starostu města i v němči-
ně.  S.�Pátková

Děti z Charitního domova besedovaly s měst-
skou policií
Příslušníci Městské policie Havlíčkův Brod při-
pravili pro děti z Charitního domova zajímavou 
besedu s tématem „Jak se mám chovat, když 
jsem sám venku“ spojenou s prohlídkou budovy 
MP. Děti se dozvěděly, co obnáší práce městské 
policie, jaké problémy řeší a u jakých případů za-
sahuje. Prohlédly si uniformy a pomůcky, které  
u sebe policisté nosí a dozvěděly se, k čemu slou-
ží. Strážnice dětem vysvětlily, jak se chovat v pří-
padě, když je na ulici osloví cizí člověk, jak se cho-
vat ke zvířatům, které naleznou na ulici a co dělat  
v případě, že by na ně zaútočila, i další zkuše-
nosti. Hravou formou si děti připomněly, jak by 
mělo být správně vybavené cyklistické kolo a jak 
bezpečně na něm jezdit. Na závěr besedy si děti 
mohly prohlédnout i kamerový systém a policej-
ní auto. Děti si odnesly plno zážitků a dobrých 
rad, ale také drobné dárečky a reflexní vesty pro 
jejich bezpečnost. „Děkujeme zaměstnancům 
Městské policie za čas, který dětem věnovali  
a za ochotu, se kterou odpovídali na jejich zvída-
vé dotazy. Poděkování též patří Hasičskému zá-
chrannému sboru Havlíčkův Brod, který umožnil 
dětem z našeho domova exkurzi na jejich praco-
višti,“ dodává Jana Pešková z Charitního domova 
pro matky s dětmi Havlíčkův Brod. Projekt Cha-
ritní domov pro matky s dětmi Havlíčkův Brod 
je financován z prostředku ESF prostřednictvím 
Operačního programu Lidské zdroje a zaměstna-
nost a státního rozpočtu ČR. (red)
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Daň z nemovitosti pomůže vylepšit veřejné prostory
Zastupitelé schválili obecně závaznou vyhlášku o místním koeficientu daně 
z nemovitosti s hodnotou 2. Tak může tato daň přinést do rozpočtu města 
každým rokem 13 milionů Kč, které podle slov starosty Jana Tecla významně 
pomohou zkvalitnit např. místní komunikace, chodníky a parkoviště, cyklos-
tezky, dětská hřiště a sportoviště, veřejnou zeleň, osvětlení, ale také plynofi-
kaci a odkanalizování místních částí Havlíčkova Brodu.
Koeficient, kterým je možné násobit základní sazbu daně, je zákonem o dani 
z nemovitostí a v souladu se zákonem o obcích stanoven v rozmezí 2–5. 
V Havlíčkově Brodě bude od zdaňovacího období 2012 platit hodnota 2,  
a to i pro místní části. „Oproti centru města jsou však poplatníci v místních 
částech zvýhodněni nižším základním koeficientem pro pozemky a stavby,“ 
upřesnil starosta: „Místní koeficient se také nevztahuje na ornou půdu, za-
hrady, ovocné sady a trvalé travní porosty.“ Město inkasuje 100 % této daně 
vybrané na jeho území a finančních prostředky se vrátí občanům prostřed-
nictvím vybavení veřejných míst.. „Například jen plynofikace místní části Mí-
rovka loni stálo 10,5 mil. Kč. Předpokládáme, že se bude pokračovat v dalších 
obcích,“ dodal starosta. Světlana�Pátková

Finanční dar městu
Od doby, kdy se v Havlíčkově Brodě usadila firma Futaba Czech s.r.o. (základ-
ní kámen byl položen 2. 6. 2003), přispívá každoročně do rozpočtu města 
finančními dary. Podpořila tak bohatě kulturní život ve městě například pro-
střednictvím Stamicových slavností, dalším z velkých darů bylo koncertní 
klavírní křídlo značky Petrof v sále Staré radnice a mnoho dalších příspěvků 
na kulturu i sport. Letos se rozhodla Futaba Czech věnovat městu dar ve výši 
120 tis. Kč na podporu sportovně kulturních aktivit. „V prvé řadě je potřeba 
náležitě poděkovat, protože těch společností, které pomáhají městu s finan-
cováním neziskových aktivit, je skutečně málo,“ řekl starosta Jan Tecl na tis-
kové konferenci. Zastupitelé rozhodli o přerozdělení darované částky. Výboru 
Dobré vůle Nadace Olgy Havlové věnovalo 20 tis. Kč na projekt Odskáčeme si 
to za vás, kterého se účastnili i dva občané Havlíčkova Brodu. Dále poskytne 
30 tis. Kč ve prospěch TJ Jiskra na konání světového poháru v softballe mužů 
v našem městě v červnu letošního roku, částku 10 tis. Kč Veronice Šťastné 
na Mistrovství ČR v body fitness žen v květnu 2011. Na pořádání veřejných 
kulturních akcí pro občany na Havlíčkově náměstí během července a srpna 
2011 v rámci oživení a podpory kulturního dění ve městě bylo uvolněno 45 

tis.Kč a 15 tis. Kč přispěje dar Aleši Kohoutovi na muzikál Odsouzená Atlanti-
da. „Často jezdíme na muzikály do Prahy a doma můžeme shlédnout úchvat-
ný muzikál zdejších mladých lidí, který jsem ocenil a vřele jej doporučuji,“ 
zve starosta města. Muzikál vzešel z dílny bývalého Uměleckého centra dětí  
a mládeže na památku jeho zakladatelky a dlouholeté vedoucí Květy Kimo-
vé.� Světlana�Pátková

Prodej bytů se chýlí ke konci
Ve třetí vlně privatizace městských bytů v Havlíčkově Brodě bylo plánováno 
k prodeji 437 jednotek. V současné době je již zapsáno v katastru nemovi-
tostí na nové majitele 405 bytů. Čistý zisk nyní tvoří 175 mil. Kč. Ze zbylých 32 
bytů ještě některé budou prodány, 4 nájemníci však nepřijali nabídku. Ještě 
jednou budou upozorněni, pokud však nabídku nepřijmou, byty půjdou do 
prodeje třetím osobám. „Předpokládáme, že 31 bytů bude ještě prodáno  
a čistý zisk by tak dosáhl 200 mil. Kč. Snažíme se prostředky znovu vrátit 
do bytových domů,“ dodává místostarosta Čeněk Jůzl. V letošním rozpočtu 
města je například připraveno 10. mil. Kč na opravy rozvodů vody a tepla, 
dále je chystána rekonstrukce domu 5. května, na které je zatím rezervováno 
7 mil. Kč. „Kolem 5 mil. Kč padne na zateplení a výměnu oken dalších domů, 
aby bylo zlepšeno bydlení nájemníkům, kteří zůstali v nájemních bytech,“ 
doplnil místostarosta. Městu zůstává ve vlastnictví přes 900 bytů. I to však 
připadá zastupitelům zbytečně mnoho, proto uvažují o další privatizaci. „Zá-
jem o nájemní byty se snížil, například při minulé nabídce pronájmů byly 
ze 6 obsazeny jen 3 byty. Do pololetí se rozhodne, zda nepůjde do prodeje 
ještě dalších několik set bytů,“ říká místostarosta. Jedním z důvodů menšího 
zájmu podle něj může být i fakt, že dnes se už vyplatí spíše splácet hypotéky 
než nájem.  Světlana�Pátková

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci KVĚTNU 2011

Jednání ZM se bude konat 13. 6. 2011 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti MěÚ Havlíč-
kův Brod, Havlíčkovo náměstí 57. Přímý přenos zasedání je možné sledovat na www.muhb.cz.

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www stránkách a úřední desce MěÚ.

17.5. Cestovní ruch, kulturu a vztahy s veřejností 17.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
17.5. Životní prostředí 16.00 hod. MěÚ V Rámech
18.5. Územní plán a rozvoj města 15.30 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
23.5. Hospodářský výbor 15.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
31.5. Finanční výbor 16.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.

1.6. Výchova, vzdělávání a sport 15.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.

Výsledky zápisů do havlíčkobrodských mateřských škol pro 
rok 2011/2012
Zápisy do mateřských škol pro školní rok 2011–2012 proběhly v Havlíčko-
vě Brodě v první polovině dubna. Celkově bylo do devíti MŠ zřizovaných 
městem zaevidováno 393 žádostí, z nichž město prozatím 228 může vy-
hovět. Mateřská škola Korálky, jež sdružuje osm havlíčkobrodských ško-
lek, přijme 215 dětí z 358 žádajících. Perknovská školka Na Svahu, patřící 
pod ZŠ Wolkerova, přijme 13 dětí z 35 příchozích. Osmdesát žádostí se 
týkalo dětí mladších tří let, které vzhledem k věku nesplňují kritéria pro 
přijetí k předškolnímu vzdělávání. Rodiče při zápisu do MŠ Korálky do-
stali písemnou informaci o tom, že rozhodnutí o přijetí či nepřijetí dítěte 
k předškolnímu vzdělávání si mohou vyzvednout od 4. 5. do 6. 5. 2011 na 
ředitelství MŠ v Příčné ulici v době od 8.00 do 14.00 hodin. Z výsledných 
čísel letošních zápisů vyplývá, že město Havlíčkův Brod vzhledem k sou-
časné kapacitě mateřských školek nemůže vyhovět 85 žádostem a tuto 
situaci se bude snažit řešit.„Prvním krokem je to, že k zahájení školního 
roku 2011–2012 připravujeme zvýšení kapacity mateřských škol přestav-
bou části budovy základní školy Nuselská, kde vznikne během letních 
prázdnin jedna třída pro 24 žáků MŠ. Další možnosti navýšení míst vzhle-
dem k výsledkům zápisů budeme hledat,“ doplnil místostarosta města 
Havlíčkův Brod Ivan Kuželka. A.�Doležalová

Město bude restaurovat dalších šest lunetových obrazů
Soubor pětačtyřiceti památkově chráněných lunet ve velmi špatném stavu 
získalo město Havlíčkův Brod bezúplatným převodem od Úřadu pro zastu-
pování státu ve věcech majetkových z bývalého augustiniánského kláštera 
v roce 2009. Dva cykly (Augustiniánský cyklus a cyklus Ze života sv. Rodiny) 
půlkruhových obrazů s náboženskými motivy procházejí nyní rekonstrukci. 
„Zatím se nám podařilo obnovit pět lunet a oltářní obraz Nejsvětější Trojice. 
Náklady na restaurování jsou vysoké, proto se na tyto práce snažíme vyu-
žívat dotace,“ upřesnil místostarosta města Ivan Kuželka. V letošním roce 
město plánuje zrestaurování dalších šesti lunet, ke kterému pomohou pe-
níze z dotace od kraje Vysočina a Ministerstva kultury ČR. Celkové náklady 
se budou pohybovat okolo 330 tis. Kč, přičemž město zaplatí ze svého roz-
počtu zhruba polovinu. Restaurátorské práce, které bude provádět pražská 
firma RE, s.r.o, začnou v květnu a skončit by měly v říjnu. Náklady na obno-
vu všech obrazů město odhaduje zhruba na 3 mil. Kč.
 A.�Doležalová�a�S.�Pátková
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Sport

Hroši jsou po vstupu do sezóny na špici
• Do nového ročníku Extraligy žáků vstoupili havlíčkobrodští softbal-
listé v pozici obhájců titulu suverénně, když se v domácím prostředí 
ZTC Energy arény usadili na čele tabulky. „Tým se opíral o výkony nad-
hazovače Petra Kučírka a chytače Jana Hospodky. Premiéru si zdařile 
odbyly i obě budějovické posily, bratři Jakub a Lukáš Krejzovi,“ říká 
trenér Dušan Šnelly. 
• Úspěšně vstoupil do nové sezóny i nejmladší tým brodských soft-
ballistů. Hrošíci se v úvodním extraligovém kole v Mostu po finálové 
výhře nad Kostelcem nad Orlicí dostali na špičku.
• Podle očekávání se odehrávaly i úvodní zápasy nejvyšší softballové 
soutěže. Muži z Brodu cestovali na hřiště mistrovského Chomutova 
a v neděli se utkali s nedalekým nováčkem z Mostu. „Celková bilan-
ce dvě výhry a stejný počet porážek se víceméně očekávala,“ uzavírá 
Šnelly. 

Družstva zápasníků k neporažení
• Na začátku dubna zvítězili zápasníci Jiskry v plzeňské Sokolovně ve 
třetím kole v ligové soutěži družstev o mistra České republiky v se-
niorské kategorii. Broďáci se utkali se Sokolem Plzeň a s Valzapem 
Chomutov. Senioři vyrazili i na mistrovství Evropy, které se konalo  
v německém Dortmundu. Brod reprezentoval Ondřej Ulip, který 
v prvním kole vypadl. Petr Novák postoupil do druhého kola, kde pro-
hrál se Slovincem Kuharem. Brodský odchovanec Marek Švec prohrál 
rovněž v prvním kole s ázerbájdžánským reprezentantem Prokhoro-
vem, který Marka ve třetí periodě nečekaně přetočil. 
• Velká cena města Chomutova v juniorské kategorii byla plně v režii 
brodské devítičlenné sestavy. Ve finálových duelech ze sedmi hmot-
nostních kategorií nastupovali čtyři broďáci a ve třech finálových zá-
pasech zvítězili. Zlato si odvezl Petr Zachariáš, Petr Janda a Oldřich 
Varga. Stříbrnou příčku obsadil Martin Holas a bronz získal Tomáš 
Zelenka. 
Zároveň při tomto mezinárodním turnaji proběhlo i MČR družstev ju-
niorů, kde si broďáci upevnili celkové vedení v lize. 
• Na konci měsíce se v hodonínské Sokolovně uskutečnil turnaj pří-
pravek, kde se představilo na 200 nejmladších adeptů ze 16 oddílů 
Čech a Slovenska. Nejmladší broďáci s trenéry Miroslavem Vargou a 
Miroslavem Švecem si nevedli vůbec špatně a vybojovali celkem 17 
medailí a v soutěži družstev obsadili první místo. 

Slovan poskočil v tabulce
Fotbalisté FC Slovan poskočili na čtrnáctou příčku tabulky Krajského 
přeboru a mají devítibodový náskok na poslední Třebíč B. V dubnu 
podlehli Staré Říši a body nedovezli ani z Jaroměřic. Překvapivou vý-
hru 2:0 naopak slavili nad čtvrtým Humpolcem a důležité body vybo-
jovali se stejným výsledkem i s Jemnickem. 

Brod bude hlavním městem aerobicu
Havlíčkobrodské SRC Fanatic přiveze v polovině května do Brodu ae-
robicovou elitu. O víkendu 14. a 15. května se v KD Ostrov uskuteční 
pohárová soutěž AQUILA AEROBIC & DANCE 2011, která je zároveň 
nominačním závodem na Mistrovství světa v Austrálii. Publiku se 
představí i domácí týmy, které chtějí navázat na úspěchy z předcho-
zích soutěží.
� Stránku�připravil�Ondřej�Rázl

Rebelové dávají dohromady sestavu, v květnu začnou trénovat
Zimní stadion v Kotlině je sice bez ledu. Plnou hlavu hokeje však nyní 
mají trenéři a manažeři, kteří dávají dohromady sestavu týmu pro 
nadcházející sezónu. Brodské Áčko bude i v příští sezóně trénovat 
oblíbený kouč Petr Novák, kterému bude sekundovat Jaroslav Be-
nák. Sestava zůstane podle Nováka ze 75 % stejná, tým však posílí 
zvučná jména. Smlouvu v dubnu podepsal devětadvacetiletý útoč-
ník Petr Polodna, který v uplynulé sezóně hrál za Olomouc. Rebely 
také posílí dvacetiletý kapitán brodských juniorů Radek Novotný, 
obránce, který už se v A týmu objevil letos a dal o sobě vědět gólem 
v derby s Duklou. Letní přípravu odstartují Rebelové v neděli 1. květ-
na. „Je to svátek práce, takže by se měl oslavovat prací,“ usmívá se 
trenér Petr Novák. Foto:�hc-olomouc.cz�/�Zdeněk�Špinka

Úvodní závod motocyklového Mistrovství ČR se jel jako součást Alpsko-jad-
ranského šampionátu na maďarském okruhu Hungaroring a na startu se 
objevil i havlíčkobrodský jezdec Michal Prášek. V letošní sezóně po šesti le-
tech přesedlal do kubatury Superstock 600ccm, která je nabitá silnou kon-
kurencí. S novým motocyklem Yamaha YZF R6 se ještě nestihl sžít, i přesto 
v kvalifikaci ztratil pouhou sekundu na vítěze Jasenského. Do závodu star-
toval Prášek z osmého místa a byl hodně nervózní. „Start se mi nepodařil 
úplně ideálně, ale do první zatáčky se mi podařilo čtyři soupeře předjet na 
brzdy. Postupně jsem se dostával před všechny soupeře a při nájezdu do 
posledního kola jsem byl na třetím místě. V posledním kole jsem dokonce 
dojel vedoucí jezdce, ale nebyl jsem si jistý v předjetí,“ popisuje dramatické 
okamžiky brodský jezdec. Cílem nakonec projel jako třetí v Alpe a druhý 
v Mistrovství ČR, pouhých 0.700s za vítězem. „Se vstupem do sezóny jsem 
maximálně spokojený,“ uzavírá Prášek, kterého v polovině května čeká zá-
vod na Masarykově okruhu v Brně. Foto:�Michal�Prášek

Brod hostil čtvrtý ročník Amatérské volejbalové ligy
V rámci Mizuno AVL, největší amatérské volejbalové soutěže v ČR, se 
na jaře do Havlíčkova Brodu sjelo celkem 12 týmů z nejbližšího okolí.  
Více než stovka hráčů odehrála ve sportovní hale TJ Jiskra devadesát 
devět zápasů a turnaj byl poprvé rozdělen na dvě ligy. Z vítězství se 
nakonec v první lize radoval tým Šipky, který postoupil do celostát-
ního finále. Druzí skončili Zlobři Golčův Jeníkov a na bronzové příčce 
tým Okrouhlice. Ve druhé lize zvítězil tým Rumštajn, stříbro braly 
Pálící dlaně, a třetí skončil tým Zdravotka. Po baráži postupují do 
první ligy týmy MISH-MASH a Pálící dlaně. Soutěž finančně podpoři-
lo město Havlíčkův Brod, ceny účastníkům předal starosta Jan Tecl.
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Co možná nevíte...
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...a vědět chcete
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Od každého trochu
Rok Karla Havlíčka Borovského 2011 – Epigram 2011
Životní jubilea novináře, satirika a „otce“ čes-
ké politické žurnalistiky Karla Havlíčka byla 
pro Územní sdružení Syndikátu novinářů Vy-
sočina inspirací k vyhlášení autorské soutěže 
Epigram 2011. Je členěna do tří věkových 
kategorií:
A) tvůrci do 25 roků, B) epigramatici do 55 
let, C) autoři starší 55 roků.
Zájemci mohou do soutěže přihlásit max. 15 
epigramů ne starších tří roků, které  je nutné 
zaslat na uvedený kontakt.  Do 30. března t.r. 
se o informace k autorské soutěži EPIGRAM 
2011 přihlásilo již 64 autorů krátkých veršů.   
Uzávěrka autorské soutěže však bude až v pátek 29. července 2011!
Kontakt 
e-adresa: Syndikat.vysocina@volny.cz 
nebo poštovní adresa: Územní sdružení SN Vysočina, Humpolecká 648, 
580 01 Havlíčkův Brod� Jan�Kliment,�předseda�ÚSSN�Vysočina

Non stop basketbalový maraton ve Spišské Nové Vsi
Basketbalové družstvo SPŠ stavební akademika Stanislava Bechyně Hav-
líčkův Brod se již potřetí zúčastnilo turnaje o pohár Vladimíra Jasenčáka. 
Jedná se o 12 hodinový Non stop basketbalový maraton, který se konal 
v termínu 19.–20. 4. 2011 ve sportovní hale ve Spišské Nové Vsi. Pořada-
telem je partnerská škola brodské průmyslovky – Stredná priemyselná 
škola. Na turnaji se zúčastňují družstva všech škol ze Spišské Nové Vsi, 
kde má basketbal velké zázemí, vždyť kadeti jsou na Slovensku nejlepší 
a ostatní družstva bojují vždy o medaile. V předchozích letech družstvo 
z našeho města obsadilo 4. a 3. místo a v letošním roce pak tým vedený 
kapitánem Janem Sukdolákem dokonce 2. místo, hned za obhájcem ví-
tězství z místního gymnázia. Úspěch je o to cennější, že v našem družstvu 
jsou pouze 2 aktivně hrající basketbalisté brodské Jiskry a zbytek týmu je 
poskládán ze dvou bývalých basketbalistů a dalších amatérských sportov-
ců, kteří jsou pro úspěch družstva ochotni na hřišti nechat všechno. Tým 
brodské průmyslovky je na Spiši již pověstný zvláště velkou bojovností  
a dobře zvládnutou obrannou taktikou. Úspěch družstva doplnil v indivi-
duální soutěži trestných hodů Tomáš Duben 3. místem. V letošním roce 
byl turnaj doplněn i soutěží „O nejlepší plakát s propagací MS v hokeji“, 
kterou pro účastníky připravil Košický kraj. Vítězem se stal Václav Hej-
kal, student 2. ročníku brodské průmyslovky. Turnaj je také pro sloven-
ské studenty možností získat mnoho nových informací o našem městě. 
Účast družstva by nebyla možná bez finanční podpory našeho města  
a nadačního fondu Arkýř.  SPŠ�stavební�ak.�St.�Bechyně�

Diabetici, nepřehlédněte!
Členská schůze SD Havlíčkův Brod se koná ve středu 25. 5. ve 14 ho-
din ve Střední zdravotnické škole v HB. Na programu je lékařská před-
náška a pokračuje vybírání členských příspěvků. Dozvíte se informace  
o letním programu.  Výbor�SD�HB

Vyšetření pitné i odpadní vody se slevou
Odbor hygienických laboratoří Jihlava připravil pro obyvatele domků, cha-
taře, chalupáře i zahrádkáře sérii mimořádných akcí na vyšetření vzorků 
vody ze soukromých studní a domácích čistíren odpadních vod. Cenově 
zvýhodněné služby v podobě dvou „balíčků“ mohou zájemci využít od 18. 
4. do 30. 6. První z nich zahrnuje stanovení obsahu dusičnanů, amonných 
iontů, dusitanů a celkového organického uhlíku v pitné vodě s více jak 30% 
slevou z původní ceny. Druhý balíček představuje stanovení biochemické 
spotřeby kyslíku (BSK 5), chemické spotřeby kyslíku dichromanem (CHSK 
Cr) a nerozpuštěných látek (NL) ve vodě z čistíren v ceně s více jak 25% 
slevou. Na všechny další případně vyšetřené ukazatele, včetně uvedených 
mikrobiologických, bude poskytnuta 10% sleva z obvyklé ceny. Součástí 
vyšetření bude i zhodnocení získaných výsledků a doporučení případných 
opatření pro zlepšení stavu. Laboratorní�vyšetření�vody�
� Tel.�569�408�911,�724�130�086

Policisté kontrolovali mládež v restauracích
Šest strážníků MěP a 46 policistů pořádkové policie z Obvodních oddělení 
PČR Havlíčkův Brod, Přibyslav, Chotěboř, Golčův Jeníkov, Světlá a Ledeč nad 
Sázavou, dále pak policisté z dopravního inspektorátu, služby kriminální po-
licie a vyšetřování, psovod se služebním psem a další pracovníci si během 
uplynulého svátečního víkendu posvítili na mládež v restauracích. „V noci 
z pátku na sobotu 23. 4. kontrolovali restaurační zařízení, bary, herny a pod-
niky s hudební produkcí na Chotěbořsku, Jeníkovsku, ale také v Havlíčkově 
Brodě a okolí a Přibyslavsku. V neděli 24. 4. v nočních hodinách pak neušli 
policejní kontrole mladí lidé na Ledečsku a Světelsku. Policejní akce byla 
zaměřená na dodržování zákazu podávání a prodej alkoholických nápojů 
a tabákových výrobků osobám mladším osmnáctí let,“ informovala HB lis-
ty policejní mluvčí Jana Mazourová. Policisté zkontrolovali 51 provozoven 
a 460 osob. „Kontrolou však neprošla pouze jediná 15letá dívka z Havlíč-
kobrodska, u které policisté naměřili 0,28 promile alkoholu v dechu. Věc 
byla vyřešena na místě blokovou pokutou a je dále vedena jako přestupek,“ 
uzavřela mluvčí brodského oddělení Policie ČR. (red)

Brodští „Rebelové“ opět dobyli Brielle
Již potřinácté v řadě vyjela na pozvání tamního partnerského výboru  
a radnice do holandského Brielle skupina hudebníků a řemeslníků na tra-
diční středověké slavnosti, konané pravidelně 1. dubna. Výpravná historická 
rekonstrukce, v níž nechybějí bohatě zdobené kostýmy, plachetnice střílející 
z děl, hrané pouliční scény, dobývání hvězdicových hradeb a závěrečná po-
prava velitele námořní pevnosti, slouží davu  návštěvníků jako připomínka 
osvobození města od španělské koloniální nadvlády z 1. dubna roku 1572. 
V Rebelském tábořišti tentokrát zahrál Pavel Lutner s přáteli (na snímku), 
dovednost na hrnčířském kruhu předváděl Adam Trbůšek. Součástí návště-
vy byl i program pro zástupce města s prohlídkou sběrného dvora, ústavu 
sociální péče či nového divadelního sálu. V rámci festivalu se navíc v chrá-
mu Sv. Kateřiny uskutečnila fotografická výstava „1. duben v Brielle očima 
Broďáků,“ kde se představily snímky 6 našich autorů. mj. Libora Blažka, Ale-
še Bacíka, Sáry Schwarzové či Lubomíra Fily. Tomáš�Hermann
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Od každého trochu
Historická paměť
Josef Borovička
Dějiny 20. století se zapsaly do života všech, kteří ho prožívali, včetně 
těch, kteří se dějinami zabývali profesionálně. Jedním z nich byl i brod-
ský rodák, jehož čtyřicáté výročí úmrtí si právě připomínáme, historik 
Josef Borovička. Narodil se 25. května 1885 v Německém Brodě, jako syn 
Františka Borovičky, učitele na dívčí měšťanské škole. Studoval na zdej-
ším gymnáziu a již za svých středoškolských studií tíhnul k humanitním 
oborům, zejména k dějinám. Jistý vliv na něj měli gymnaziální profesoři, 
především Julius Glücklich, významný historik v oboru dějin nábožen-
ství. Josef Borovička maturoval v roce 1903 a nastoupil na studia his-
torie v Praze, kde navštěvoval přednášky Jaroslava Golla, Josefa Pekaře 
a Kamila Krofty. Věnoval se intenzivně studiu pomocných historických 
věd, kromě toho se zdokonaloval ve francouzštině, němčině a živě se 
též zajímal o pedagogiku a filosofii – zaujalo ho mj. dílo Tomáše Garri-
guea Masaryka. Po čtyřech semestrech na pražské univerzitě nastoupil 
na stáž na Institutu pro rakouský dějezpyt ve Vídni, kterým prošli snad 
všichni naši významní dějepisci té doby, někteří zde působili i jako vyu-
čující. Např. za Borovičkových studií byl právě jmenován jako mimořádný 
profesor na zdejším ústavu Max Dvořák. Svá vysokoškolská studia ukon-
čil Josef Borovička v Praze disertací „K dějinám církevních soudů v Če-
chách v době předhusitské“. Josef Borovička sice tíhnul spíše k novějším 
dějinám, avšak disertační práce se psaly na témata ze středověku, aby 
absolvent lépe osvědčil své schopnosti v nakládání s archiváliemi – jejich 
luštěním a zařazením do kontextu. Po studiích měl Josef Borovička dvě 
možnosti, stejně jako dnešní absolventi. Buď nastoupit do zaměstnání, 
které s historií nemá příliš společného, avšak je lépe dostupné a nabí-
zí většinou i lepší obživu, anebo se pokusit poprat se o těch pár míst 
pro historiky, které jsou v Čechách k dispozici. Josef Borovička se pokusil  
o cestu druhou a měl hned na začátku velké štěstí. Získal velice prestižní 
místo archiváře v zemském archivu v Praze, kde byl pověřen zkoumáním 
šlechtických archivů. Svoji pracovní dobu tak trávil většinou mimo Prahu 
– v Nových Hradech, v Opočnu, apod. Osvědčil se nejen jako schopný 
archivní cestující, ale především jako znamenitý pořadatel listin, a proto 
byl již ve svých 24 letech pověřen důležitou zahraniční misí do španěl-
ského Simancasu, kde se nacházel korunní archiv Karla V. Habsburského,  
a z toho důvodu zde bylo uloženo i mnoho ar-
chiválií, jež měly vztah k Českému království. 
Po svém návratu z jižní Evropy se stal pátým 
stálým zaměstnancem zemského archivu  
a zůstal zde až do 1. světové války. Z té doby 
také pochází jeho nejrozsáhlejší spis „Krá-
lovský český zemský archiv 1862–1912“. Na 
rozdíl od mnohých svých kolegů historiků měl 
Josef Borovička štěstí, že nebyl ze zdravot-
ních důvodů odveden, a proto ani nemusel 
nastoupit v l. 1914–1918 na frontu. Zařadil 
se však po bok dalším českým intelektuálům, 
kteří se postavili na stranu našeho odboje 
proti Rakousku-Uhersku. Přispíval do týdení-
ku Národ, který založil a redigoval František 
Sís. Kolem tohoto týdeníku se soustředilo 
mnoho lidí z domácího odboje – především 
ze skupiny Maffie. Tématem číslo jedna bylo 
samozřejmě osamostatnění Českosloven-
ska. Josef Borovička v tomto směru pracoval na otázce archivní reformy  
a navrácení českých archiválií z vídeňských archivů. Není proto divu, že 
byl po roce 1918 pověřen jednáním o archivní odluce za Československo 
na mírové konferenci v Paříži. Po návratu z Paříže se pak podílel na zalo-
žení Státní archivní školy a spoluorganizoval založení Československého 
ústavu historického v Římě. Své styky s lidmi kolem Františka Síse nepře-
rušil po válce docela. Přihlásil se do zednářské lóže Národ, do které kromě 
Františka Síse náleželi i Přemysl Šámal, bratři Čapkové a další. Josefem 
Šustou byl doporučen prezidentské kanceláři, která ho pověřila pořádá-
ním zpráv vzniklých z práce prezidenta. Josef Borovička shromáždil ob-
rovský materiál k Tomáši Garrigueovi Masarykovi, avšak dějinné události 
mu znemožnily vydat o našem prvním prezidentovi monografii, přestože 
věnoval této osobnosti mnoho svého času a úsilí, možná i na úkor svého 
osobního života. Za svého života se totiž stačil Josef Borovička hned dva-
krát rozvést – poprvé před 1. světovou válkou se Zdeňkou Foustkovou, 
dcerou našeho významného profesora sociologie Břetislava Foustky,  
a podruhé před 2. světovou válkou s Olgou Adrienou Vaksmanovou, se-
strou Jiřího Voskovce (původním jménem Jiřího Vaksmana). V roce 1925 
nastoupil Josef Borovička na Univerzitu Komenského v Bratislavě, kde 

vyučoval až do konce roku 1938. Dne 22. 12. 1938 informovalo minis-
terstvo školství Vlády Slovenskej krajiny Josefa Borovičku o propuštění. 
Téměř okamžitě byl sice zaměstnán na brněnské univerzitě, nesetrval 
zde však dlouho. Po listopadových událostech roku 1939 musel nastou-
pit nucenou dovolenou. Jeho činnost za války zůstává nejasná, zřejmě 
však měl opět styky s domácím odbojem, pokud se ho přímo nezúčast-
nil, neboť v průběhu Pražského povstání ho Česká národní rada pověřila 
zajištěním a prozatímní správou Archivu Ministerstva vnitra. V roce 1947 
z Archivu Ministerstva vnitra Josef Borovička odchází a věnuje se plně 
své pedagogické činnosti. Po válce působil krátce na brněnské univerzitě 
a od roku 1946 nastupuje jako profesor politických dějin na nově založe-
nou Vysokou školu politickou a sociální. Po únorovém převratu proběhly 
na našich vysokých školách obrovské čistky mezi profesory a studenty. 
Neminuly ani Josefa Borovičku. Dne 1. 12. 1949 byl zatčen za údajnou 
protistátní činnost a za spojení s bývalým národně socialistickým minist-
rem Hubertem Ripkou (který byl též vystudovaným historikem). Propuš-
těn na svobodu byl Josef Borovička v roce 1954, byla mu však znemožně-
na odborná práce, publikování i pedagogická činnost. Zemřel v Praze 23. 
dubna 1971. Historický klub napsal na závěr nekrologu Josefa Borovičky: 
„Přítel a druh umělců a státníků vyznával po celý svůj život úzké spojení 
vědy se životem. Vším, co vykonal, přihlásil se k této devisi. Živé slovo  
i osobní příklad kladl nad cíle literární a do posledních let svého vyso-
kého stáří dovedl v tichosti a nepozorovaně rozdávat jiným, jak činí lidé 
vzdělaní a plní harmonie, snad právě proto, že v životě prošli nejedním 
ponížením.“ � Alena�Jindrová

Bioodpad jako využitelná složka komunálních odpadů
Biologicky rozložitelný odpad vzniká v domácnostech při zpracování potra-
vin a přípravě jídla a dále z údržby zahrad a veřejné zeleně. Ve směsném ko-
munálním odpadu tvoří až 1/3 objemu odpadu. V současné době je právě 
bioodpad jedním z největších problémů odpadového hospodářství, proto-
že se většinou ukládá na skládky, kde zabírá místo, bez užitku se rozkládá 
a přispívá ke znečišťování životní prostředí i skleníkovému efektu. Naproti 
tomu vytříděný bioodpad lze využít ke kompostování, a tím návratu živin 
do půdy nebo zpracování v bioplynových stanicích na teplo a elektrickou 
energii, Širší zapojení obyvatel kraje Vysočina do systému třídění bioodpa-
du povede ke snížení množství biologicky rozložitelných odpadů ukláda-
ných na skládky. Děkujeme, že třídíte.
Názor  osobnosti: Bioodpad je zdrojem živin, organické hmoty a ener-
gie – je živým materiálem, proto se nedá skladovat, je nutné jej správně  
a kontrolovaně zpracovat a využít. Jeho kvalita, která je dána místem jeho 
vzniku a úrovní třídění, podmiňuje volbu technologie. Prvním krokem ke 
snížení bioodpadu na skládkách a na černých skládkách je prevence vzni-
ku bioodpadu. To znamená, že se tento materiál nestane odpadem, ale je 
využit v místě vniku v rámci domovního nebo komunitního kompostování. 
Tímto způsobem ale nemusí být vyřešen veškerý bioodpad vznikající v obci. 
Zavedením systému třídění, sběru a zpracování vzniká potřeba centrálních 
zařízení na zpracování bioodpadu. Správně vedeným procesem zpracování 
bioodpadu vznikají produkty, které se vrací zpět do koloběhu živin a energie 
v přírodě. Bioodpad tak přispívá k úspoře neobnovitelných zdrojů a k ochra-
ně životního prostředí. Jedním příkladem za komplex významu kompostu 
je návrat organické hmoty do půdy, zlepšení fyzikálních vlastností půdy,  
a tím omezení eroze půdy a snížení rizik záplav. Ochrana půdy, vzduchu i 
vody odkloněním bioodpadu ze skládek je celospolečenským úkolem a tří-
dění bioodpadu by mělo být prioritou a samozřejmostí.  
� Ing.�Květuše�Hejátková,
� Zemědělská�a�ekologická�regionální�agentura,�o.s.�Náměšť�n.�O.

Josef�Borovička
(zdroj:�Lach,�Jiří:�Josef�Bo-
rovička.� Osudy� českého�
historika� ve� 20.� století.�
Praha:�Academia�2009)
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Co ukázal archeologický průzkum na 
Havlíčkově náměstí a ve Svatovojtěš-
ské ulici 
Středověk  zanechal  cennou  památku  upro-
střed náměstí
Oproti očekávání bylo na Havlíčkově náměstí při 
archeologickém průzkumu zjištěno minimum 
středověkých nálezů. Velmi cennou výjimkou je 
však suterén domu, který stál jako jediný zhruba 
uprostřed současného náměstí. 
Na besedě o archeologických nálezech v sále 
Staré radnice, kterou zorganizovalo zdejší Mu-
zeum Vysočiny v závěru letošního března, byl 
zmíněný dům jedním z nejzajímavějších objevů.
„Dva dny před ukončením terénní části výzku-
mu v místě nynější diagonální komunikace, 
jižně od morového sloupu, se nacházel zasypa-
ný suterén domu, který zde stál ve 2. pol. 13. 
století. Byl sice zachován pouze sklep, vyzděný 
z kamene, ale lze celkem s jistotou předpoklá-
dat, jak mohl dům vypadat,“ řekl archeolog 
Petr Hejhal. Nadzemní část stavení byla prav-
děpodobně dřevěná nebo dřevohliněné kon-
strukce typu hrázděných domů. Měšťanské 
domy se zahloubenými suterény jsou totiž pro 
středověká středoevropská města typickou zá-
ležitostí. Takových domů však bývají obvykle 
shluky. „Zajímavé je, že v případě Brodu jde 
pouze o jediný zahloubený dům na celém ná-
městí, které archeologové prozkoumali. Dům 
zřejmě sloužil k něčemu výjimečnému, ovšem 
o tom se můžeme pouze dohadovat a rozvíjet 
svou představivost, žádný doklad bohužel ne-
existuje,“ doplnil Hejhal. Podle nalezené kera-
miky v objektu zanikl dům pravděpodobně v 1. 
pol. 14. století, kdy byl jednorázově zasypán. 
Dalšími zajímavostmi je např. nejstarší vrstva 
náměstí, která je datována do konce 13. popří-
padě počátku 14. století. V té době byl terén 
některých částí náměstí zpevňován valouny. 
Studnu v jižní části náměstí, která je dalším za-
jímavým prvkem, není možné datovat, protože 
k tomu nebyly nalezeny potřebné doklady. Pů-
vodně se soudilo, že pochází také již z nejstar-
šího období.
„Velmi překvapivé se ukázalo odkrytí Dolní 
ulice. Zde byla archeologické situace zcela 
odlišná od náměstí, kde na křižovatce Dolní  
a Žižkovy ulice bylo rostlého terénu dosaženo 
až v hloubce 2,20 m. To ukazuje, že zde byl 
v době vzniku města ve 2. pol. 13. a počátku 
14. stol 2 m pod současnou úrovní ulice hlubo-
ký úvoz. Terén se pak zvedal směrem k náměs-
tí,“ uzavřel archeolog. 
Návštěvníci besedy se pak dotazovali na po-
drobnosti výzkumu a dokonce zkoušeli navrho-
vat, co ve středověkém domě v centru města 
mohlo být. Bohužel však nikdo žádnou z hypo-
téz nemůže potvrdit.

V 17.–18. století se celé náměstí upravovalo
Podle archeologů byly častěji nacházeny spíše 
situace ze 17. a 18. stol., i nejmladší z 19. a 20. 
stol. „Naprostou většinu movitých nálezů tvo-
řily střepy. Kolem 98 % vykopávek je keramika, 
i té je však minimum. Z celého archeologické-
ho výzkumu náměstí, Dolní a Žižkovy ulice to 
bylo jen asi 30 střepů,“ potvrdil Petr Hejhal, 
archeolog ze společnosti Archaia. Co zaujalo 
průzkumníky nejvíce, byly archeologické situ-
ace nemovité.
Jihovýchodně od morového sloupu byl doku-
mentován zbytek dřevěného potrubí, pravdě-
podobně vodovodního, o kterém však nelze 
soudit, že by byl středověký. „Původně se zdálo, 

že potrubí půjde datovat dendrologicky, bohu-
žel však bylo v tak špatném stavu, že zkoumání 
výsledky nepřineslo,“ řekl Petr Hejhal. Vodovod 
bude patrně ze 17.–18. století. V tomto období 
se totiž celé náměstí upravovalo.

„Nejmladší situace“
Nejmladší archeologické situace přinesly tzv. 
doklady každodennosti 20. století. V bezpro-
střední blízkosti Mariánského sloupu byla od-
kryta pětiúhelná konstrukce, kde na cihlovém 
podloží stála malá stavbička. Původní domněn-
ka byla, že jde o veřejný záchod, pak o trafiku, 
která v těchto místech také stávala. Nakonec 
však se potvrdilo na dobových fotografiích 
z roku 1923, že jde o dřevěný stánek s nabíd-
kou ovoce a zeleniny. Ještě na dalších fotografi-
ích ze 30. let 20. stol. je zachycen tento stánek  
a vedle něj trafika. Archeologové proto poklá-
dají tento „pentagon“ za doklad prvorepubli-
kové prodejny se zeleninou.
První polovinu 20. stol. také představuje nález 
studny. Na fotografii z roku 1931 je vodovodní 
pumpa, jejíž fragment se dochoval v podobě 
konstrukce. Zanikla v první polovině 20. století.

Svatovojtěšská ulice
Od náměstí směrem k poště probíhá Svatojtěš-
ská ulice, která byla podle mapy z roku 1838 
zvána ulicí Dlouhou. Stáčela se směrem k síd-
lišti na Louži a propojovala ve 14. stol. sídliště  
v okolí kostela sv. Vojtěcha s tehdy nově vybu-
dovaným městem a náměstím. 
„Prvním překvapením v této ulici byl objev při 
opravě vodovodů a kanalizace. V části ulice se 
propadlo dno průkopu do sklepního prostoru, 
který měl strop v hloubce 2,5 metru. Sklep 
s klenbou byl tesán do skály, stěny do určité 
výše byly obezděny cihlami. Bylo tam cca 20 
cm spodní vody. Vlastní sklepní prostor měl 
délku 18 m. Půdorys probíhá pod Svatovoj-
těšskou ulicí, přístup do sklepa byl nenávratně 
zavalený. Zřejmě však navazoval na dům čp. 
84, který je dochován na fotografii z doby těs-
ně před jeho demolicí (1970–71). Mohl vznik-
nout v pozdním středověku, pro datování však 
nemáme žádnou oporu,“ uvedl Pavel Rous 
z Muzea Vysočiny v Havlíčkově Brodě. Nále-
zy ze sklepa pocházejí z 19. až 1. poloviny 20. 
století. V průkopu pro rekonstrukci plynovodu 
před budovou pošty se zachoval malý úsek 
dvou komunikačních povrchů, kde byl pozoro-
ván nárůst terénu přibližně o 90 cm, což zna-
mená, že ulice „vyrostla“ v průběhu let téměř  
o jeden metr. Původní povrch komunikace tvo-
řil sypaný kámen s velkým podílem křemene. 
„Ve vyústění do Smetanova náměstí byl za-
znamenán prudký pokles podloží do zřejmě 
starého úvozu do Smetanova náměstí, kam 
směřovaly svazky vyježděných cest směřujících 
k Brodu přes Sázavu,“ doplnil Pavel Rous. 
Výkop pro rekonstrukci plynu prošel směrem 

k sídlišti na Louži, kde se lžíce bagru dostala do 
prostoru částečně zasypaného sklepa. V něm 
se objevil násypový kužel zlomků keramiky. 
„Hrozilo zde však zřícení stěn sklepa, proto 
byly odebrány jen vzorky keramického mate-
riálu, obsahující střepy hrnčířských výrobků 
zhruba z 2. pol. 18. století nebo poč. 19. stol., 
včetně velkého množství dokladů o hrnčířské 
výrobě, např. zlomky s prasklinami s glazurou, 
zlomky cihel s taveninou, mazanice s taveninou  
a celá řada neglazovaného hrnčířského, prav-
děpodobně nepovedného zboží,“ poračoval ve 
výkladu Pavel Rous. Ukázalo se, že objevený 
zasypaný sklep patřil k domu čp. 80 s úzkým 
gotickým půdorysem. Tento dům je zachycen 
na jediné zatím známé fotografii. Jeho sklep 
byl zasypáván odpadem někdy v první pol. 19. 
stol. V historických písemnostech bude nepo-
chybně možné zjistit jak jméno německobrod-
ského hrnčíře, tak i místo jeho dílny, z níž pochá-
zí objevený odpad. V místě, kde Svatovojtěšská 
ulice vycházela z městských hradeb, stávala 
ve 14. stol. brána, zvaná Zubatá. Do konce 60. 

let 20. století v tomto místě stával hostinec Na 
holubníku. V tomto hostinci pořádal s ochot-
nickou společností divadelní představení Karel 
Havlíček Borovský. „Dům byl srovnán se zemí na 
konci 60. let 20. století, nálezce však teprve loni 
předal do muzea Vysočiny nález kamenné desky 
s letopočtem 1735, která zdobila štít hostince. 
V kameni je vytesaná čtvercová dutina o straně 
asi 5 cm, v níž byl nalezen stříbrný křížek a dvě 
pečeti. Ty se však nedochovaly. Stříbrný křížek 
z první pol. 18 stol. představuje tzv. devocioná-
lii vloženou s kamenem do novostavby domu,“ 
uzavřel Pavel Rous. � Světlana�Pátková

Hypotetická� rekonstrukce� domu� s� vyzděným�
suterénem�z� lokality�Altenberg�u�Müssenu.�Ten�
Brodský�dům�takto�vypadat�mohl,�ale�samozřej-
mě�nemusel...� P.�Hejhal
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Skromnost,�čestnost,�poctivost,�slušnost,�pracovitost.�To�jsou�hodnoty,�který-
mi�se�celý�život�řídí�havlíčkobrodský�rodák�a�muž�mnoha�zájmů�Ivan�Švec.�Po�
profesní�stránce�technický�úředník,�ve�volných�chvílích�sportovec,�fotbalový�
trenér,�cestovatel�a�fotograf.�Léta�pořádal�v�Havlíčkově�Brodě�i�srazy�takzva-
ných�Noráků,�Čechů�za�druhé�světové�války�totálně�nasazených�v�Norsku.�Le-
tos�v�dubnu�si�s�manželkou�připomenul�safírovou�svatbu,�tedy�pětačtyřicet�let�
společného�života.�Vychovali�spolu�dvě�děti�a�těší�se�z�pěti�vnoučat,�z�nich�čtyři�
už�sportují.�Začátkem�května�oslaví�Ivan�Švec�sedmdesáté�narozeniny.�

Dříve než nastoupil na strojnickou průmyslovou školu do Žďáru nad Sázavou, 
vyučil se v rodném městě pilníkářem v novém závodě na výrobu pilníků. Už 
tehdy aktivně sportoval. „Prošel jsem školou pana Tománka, mecenáše spor-
tu, díky kterému snad každý Broďák hrál v létě fotbal a v zimě hokej. Já si navíc 
přibral tenis,“ začíná vyprávět o své celoživotní zálibě aktivní muž. Sportu se 
věnoval i na vojně, kterou strávil na Slovensku. Stal se členem fotbalového 
kádru Dukla Brezno, v druhé lize hrál i tenis a nadále se věnoval hokeji. 

V září roku 1963 se vrátil do Brodu a jako konstruktér, později vedoucí do-
pravy, nastoupil do místních pekáren. Profesi technického úředníka zastával 
celý život, mnoho let se živil jako bezpečnostní a požární technik. „To byla 
práce podceňovaná, ale důležitá. Šlo o dodržování zákonů, vyhlášek, vládních 
nařízení. Musel jsem dohlížet na to, aby se lidé na pracovištích chovali tak, 
jak mají, vynucovat pravidla pro bezpečnost práce, což bylo leckdy trochu 
nevděčné,“ popisuje náplň své práce Ivan Švec a přiznává, že i v zaměstnání 
projevil tvůj organizační talent. 

„V rámci generálního ředitelství se pořádaly soutěže v požární ochraně. Jak je 
mým zvykem, do příprav jsem se ponořil celým svým já. Nechal jsem vyrobit 
poháry pro vítěze, sehnal knížky jako dary a v závodní jídelně jsme uspořádali 
výstavu kreseb o požární ochraně dětí. Takto k tomu nikdo předtím nepřistu-
poval a za nadstandardní přípravu nás pochválil i generální ředitel,“ vypráví 
Ivan Švec, kterému jeho zapálení přineslo nabídku pracovat u Federálního 
výboru svazu požární ochrany. „Nastoupil jsem do požárního muzea v Přiby-
slavi, kde jsem jako vedoucí archivu a depozitářů strávil třináct let. Tuto práci 
jsem měl moc rád, dýchala z ní historie a činnost předků. Byl jsem první, kdo 
tamější archiv a depozitáře po druhé světové válce uspořádal.“ V roce 1994 
odešel na vojenskou správu budov do Havlíčkova Brodu a zůstal tam až do 
důchodu.

Vedle práce se vždy věnoval sportu, ať jako hráč, nebo jako trenér. Ve fotba-
le trénoval A mužstvo, žáky, zastával i řadu funkcí na okresní i krajské úrov-
ni. „Vždy jsem prosazoval myšlenku, že se i v amatérských podmínkách má 
k práci přistupovat profesionálně. Usiloval jsem například o lépe uspořádaný 
prostor pod tribunou na místním letním stadionu, aby měly všechny sporty 
optimální podmínky, můj projekt však neuspěl,“ říká muž, který si velmi zaklá-
dá na dobrovolnosti. 

„Uznávám přístup Sokolů a Skautů, základní princip výchovy založený na tom, 
že starší pomáhají mladším. Kdyby nebylo dobrovolnosti, zanikne kultura  
i amatérský sport. Během života jsem dospěl k názoru, že výchova začíná stá-
le a nikdy nekončí.“

Jako trenér se Ivan Švec výrazně zasloužil o rozvoj žákovských fotbalových 
turnajů, které povýšil na mezinárodní. „Chtěl jsem mladým hráčům umožnit 
srovnání s jinými mužstvy a navázat na tradici vybudovanou panem Tomán-
kem. Podařilo se mi navázat kontakty se slovenským Popradem a díky zná-
mým i s Polskem. Na dobré cestě byla také spolupráce s týmem v západním 
Berlíně, kde jsem brodským žákům dojednal pětidenní pobyt. Měli sehrát 
několik zápasů, z nichž jeden by byl dokonce předzápasem ligového utkání 
Bundesligy na olympijském stadionu. Překazili to ovšem funkcionáři našeho 
oddílu, kteří si neušetřili urážky na adresu německých žáků při turnaji u nás. 
Kvůli neprofesionalitě ve vlastních řadách jsme naše žáky připravili o unikátní 
zážitek,“ lituje Švec.

Samostatnou kapitolou jeho života je třináctiletý blok mezi lety 1992 a 2005. 
Pořádal totiž srazy Noráků, lidí totálně nasazených v Norsku během druhé 
světové války. Dostal se k nim náhodou. „Jako zástupce hasičského muzea 
jsem se v roce 1991 zúčastnil Všeobecné československé výstavy v Praze, kde 
mě jeden z Noráků, pro mě úplně cizí člověk, oslovil. Nevím jak, ale otipoval 
mě, že bych mohl mít organizační talent, a zeptal se, jestli bych jim nepomohl 
uspořádat sraz. Chata na Rozkoši u Náchoda, kde se scházeli, vyhořela, a tak 
hledali nové místo. Viděl jsem upřímný zájem, problematika Noráků mě zau-
jala, a proto jsem se rozhodl do toho jít,“ vzpomíná Ivan Švec na netradiční se-
tkání. „První sraz jsem uspořádal rok poté v Přibyslavi, bylo to zrovna padesát 
let od jejich totálního nasazení. Připravil jsem nabitý třídenní program, který 
velmi ocenili. Další srazy už se konaly v Havlíčkově Brodě,“ vypráví Švec, který 
na Noráky vzpomíná jako na srdečné lidi s pohnutými osudy. „V Norsku byli 
nasazeni na otrocké práce, stavěli silnice, železnice a tunely od Trondheimu 
až po nejsevernější výspu země. Výsledky jejich úsilí stále existují, na rozdíl od 
lágrů, ve kterých žili,“ vysvětluje Švec, který se o tom sám přesvědčil při svém 
putování po Norsku. Totálně nasazených Čechů bylo v v severské zemi celkem 
asi 750 a nyní jsou roztroušení po republice. Vedle Blanska, Prostějova, Ostra-
vy jich několik pocházelo i z Havlíčkova Brodu. Díky Ivanu Švecovi se v Brodě 
vystřídalo na tisíc lidí i s rodinnými příslušníky. Srazů se zúčastnili i zajímaví 
hosté jako vojenští přidělenci nebo velvyslankyně norského království. 

Ve volných chvílích se Ivan Švec věnuje práci na zahradě, zejména roubování 
stromků. Je také vášnivým cestovatelem a fotografem. „Podle mě jsou to nej-
lépe vynaložené peníze – co zažijete, to vám nikdo nevezme. Navštívil jsem 
pětatřicet zemí na čtyřech kontinentech, nejdál jsem byl asi v Uzbekistánu, 
Turkestánu, Egyptě nebo Portugalsku. Neopakovatelné okamžiky zachycuji 
na fotografiích a o svoje dojmy se rád, pokud mám možnost, dělím na strán-
kách novin.“ 

Nejen v zahraničí Ivan Švec doslova šokoval svojí poctivostí. „V západním 
Berlíně jsem na cestě u školního hřiště našel rozházených třináct set marek  
a vkladní knížku na téměř pět tisíc. Podle adresy jsem peníze vrátil majitelce, 
které jsem tím způsobil lehký šok.“ Podobné situace se mu prý nevyhnuly 
ani v Čechách a vždy se snažil udělat vše pro to, aby věci vrátil lidem, kterým 
patří. „Přestože dobře vím, jak je život složitý, mám rád lidi. Tvrdý jsem hlavně 
sám na sebe. Co řeknu nebo si domluvím, to je pro mě zákon. Kdykoliv a ko-
mukoliv rád pomůžu a ke všem svým činnostem se snažím věnovat naplno,“ 
zakončuje své vyprávění příhodami ze života Ivan Švec.
� A.�Štefánková

Ivan Švec

Poslední�sraz�Noráků�byl�v�Havlíčkově�Brodě�v�r.�2005

Velkou�vášní�Ivana�Švece�je�cestování,�navštívil�pětatřicet�zemí�na�čtyřech�
kontinentech.
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Křížovka

Zelená linka  
Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplat-
ně hlásit závady  

týkající se údržby města 
(osvětlení, údržba komunikací  

a chodníků, veřejné zeleně)  
i veškeré připomínky  

k práci Technických služeb  
(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na www.muhb.cz.
Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
ve 20.00 h.  

Reprízy: denně  
v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 

16.00, 18.00, 20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD v Krajské 

knihovně Vysočiny,  
www.muhb.cz a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici  

na www.muhb.cz, 
Městském informačním 

centru a recepci Městského 
úřadu V Rámech.

Sňatky konané v měsíci 
dubnu 2011 v Havl. Brodě 
(snoubenci,�kteří�dali�souhlas�
se�zveřejněním)
2. 4. 2011 
David Šimonovič, Havl.�Brod 
Martina Vetešníková, Havl.�Brod
9. 4. 2011 
Vítězslav Med, Kamenná�Lhota 
Iveta Málková, Havl.�Brod
Radim Nesládek, Havl.�Brod 
Jitka Brabcová, Havl.�Brod
Pavel Vokurka, Přibyslav 
Iva Šustrová, Havl.�Brod
16. 4. 2011 
Pavel Rázl, Havl.�Brod 
Alena Adamcová, Havl.�Brod
30. 4. 2011 
Zbyněk Palička, Havl.�Brod 
Pavlína Fikarová, Havl.�Brod
Jiří Kristýnek, Jihlava 
Radka Nepovímová, Libice�n.�D.
Zbyněk Lstibůrek, Bruntál 
Jana Secká, Havl.�Brod

Autorem citátu je Moliére.

Správné znění tajenky z čísla 4/2011 – Řekněte mu to sám! On Vás právě holí!
Správnou odpověď ze 79 vylosoval místostarosta Čeněk Jůzl
Výhercem ceny je Marie Šmídová, Přibyslav
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu 
Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného 
výherce je připravena věcná cena. 
k vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin.

Czech POINT 
na Městském úřadě 
v Havlíčkově Brodě

V Rámech 1855, přízemí, 
recepce 

Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 8.00–15.00 h. 

Pá 8.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, 

ohlašovna evidence obyvatel 
Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 9.00–15.00 h. 

Pá 9.00–14.00 h.
Více�informací�na� 
www.muhb.cz
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
9.5. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
10.5. S písničkou od A do Z, od 13.45 h. v jídelně 
11.5. Vystoupení dětí ZŠ Nuselská, od 9.30 h. v jídelně 
18.5. Narozeninový klub – hraje p. Moliš, od 13.30 h. 
23.5. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
25.5. Vaření na kuchyňkách, od 9 h. 
25.5. Výlet na ochutnávku palačinek, odjezd ve 13 h. 
1.6. Sportovní odpoledne před DpS, od 10 h. 
DPS Na Výšině 
12.5. Besídka MŠ Zahradnického, od 9 h. v jídelně 
19.5. Výlet do zahradnictví STARKL, odjezd ve 13 h. 
26.5. Nákupy v Lidlu, 8–10 h. 
DPS U Kasáren 3504 
9.5. Sledování písničkového pořadu, od 12 h. 
30.5. Bezpečná domácnost, od 12 h. 
Centrum pro seniory Reynkova 3879 
6.5. Oslava dne matek, od 9.30 h. 
12.5. Trénování paměti, od 9.30 h. 
19.5. Příprava květin do herbáře, od 9.30 h. 
26.5. Opékání špekáčků, od 9.30 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Adamec, Hrozna-
ta Pavel, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a So 8 
h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 7.30, 9 a 18 h. Kostel sv. 
Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h. (kromě 2. soboty v 
měsíci, kdy je v DD U Panských ve 14 h.) 
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Strážná 1364, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Středa 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 739 
244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz, http://horni-kru-
pa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 h. (dle 
dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 
h. (dle dohody) 
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h. v 
kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod 

Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. Dorost: Pá 
16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 9.30 h. 
nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu Nemocnice HB 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. Boho-
služby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. V zimě se o 
nedělích scházíme k bohoslužbám na faře.  
27.5. – Noc otevřených kostelů v Husově sboru 
V 19 h. přivítání – zvon, děti z mateřské školky, hudební 
program, zakončení společnou modlitbou,  o půlnoci uzavření 
sboru.  
Kolumbárium�je�otevřené�od�8�do�17.30�hodin.�Do�schránek�v�
kolumbáriu�mohou�ukládat�urny�s�popelem�svých�zemřelých�
ti,�kdo�mají�zájem�o�pronájem,�nikoliv�pouze�věřící�Církve�
československé�husitské.
Fokus Vysočina 
středisko Havlíčkův Brod, Štáflova 2003 (budova naproti gym-
náziu, 1. patro). Kontakt: 569 433 252 a 775 151 497, e-mail: 
stredisko.hb@fokusvysocina.cz, Web. www.fokusvysocina.
cz. Komunita (10.11. v 8.00) Volnočasové aktivity: Anglický 
jazyk (Po 13.30) Výtvarný kroužek (St 13.30) Německý jazyk 
(Čt 13.30) Ruční práce (Čt 14.30) Chráněná dílna rukodělná: 
Kokořínská 2704, tel. 569 420 660,774 064 151, e-mail: 
dilny@fokusvysocina.cz Chráněná dílna – lesní četa: Štáflova 
2003, tel. 774 074 151, e-mail: dilny@fokusvysocina.cz Tým 
podpory v zaměstnávání: Štáflova 2003, tel. 569 433 253–4, 
774 151 497, 774 151 499, E-mail: agenturahb@fokusvyso-
cina.cz 

Vycházky s KČT 
11.5. – Z Olešné na Moravě. Odjezd vlakem v 9.45 h. do 
Olešné. Trasa 10 km. Vede K. Koutný 
14.5. – Ze Sázavy do Ratají. Odjezd vlakem v 7.48 h. do Sáza-
vy. Trasa 15 km. Celodenní výlet. Vedou Friedlovi 
18.5. – Autobusový zájezd Heřmanův Městec. Odjezd od 
VČE v 7.00 h. Jízdné 100 Kč. Trasy pro zdatné i méně zdatné. 
Přihlášky přijímají Míla Špačková a V. Trtíková. Vede J. 
Kohoutová 
21.5. – Z Věže. Odjezd autobusem z terminálu v 7.40 h., 
z Humpolecké ul. 7.43 h. Trasa 12 km. Vede Míla Špačková 
25.5. – Přes Rosičku do Matějova. Odjezd vlakem v 9.45 h. do 
Sázavy. Trasa 14 km. Vedou Špačkovi 
28.5. – K prameni Doubravy – EURORANDO. Odjezd vlakem 
v 6.47 h. do Ždírce n.D. Start v 8.30 h. na nádraží ČD ve Ždírci 
n.D. Trasa 23 km. Kontakt: Jiří Moliš, Zahradnického 2946, H. 
Brod, tel. 605 814 835, e-mail: jirimol@seznam.cz. 
Vede J. Moliš 
1.6. – Přes Medlov a Studnici. Odjezd vlakem R v 8.02 h. do 
Žďáru n.S. a dále do Nového Města n.M. Trasa 16 km. Návrat 
v 16 h. do HB. Vede M. Musil 
4.6. – Autobusový zájezd Podyjí. Odjezd od VČE na Humpo-

lecké ul. v 7.00 h. Cena jízdného 170 Kč. Přihlášky přijímají 
Míla Špačková a V. Trtíková. Vede B. Vyhnalíková 
6.6. – Informační schůzka pro účastníky pobytového zájezdu 
Hostýnské vrchy. Od 16.00 h. v restauraci ve Sportovní hale 
na Ledečské ul. Kdo má nový OP, vezměte s sebou. 
8.6. – Z České Bělé do Bílku. Odjezd autobusem z terminálu 
č. 1 v 6.30 h. do České Bělé. Trasa 12 km. Vedou Dymáčkovi

Úterní vycházky (rychlost 3 km/h.) 
10.5. – Kolem Šlapanova. Odjezd vlakem v 8.05 hod do 
Šlapanova. Trasa 6 km. Vedou Naďa a Alfred Simunovi 
17.5. – Z Lipnice do Okrouhlice. Odjezd autobusem z termi-
nálu č.10 v 10.25, z Humpolecké v 10.29 hod do Lipnice. Trasa 
8 km. Vedou Z. Bergerová M. Špačková 
24.5. – Přes Studénku do Štoků. Odjezd autobusem z ter-
minálu č.16 v 8.00 h. do Vysočiny. Trasa 7 km. Vzpomínka na 
Karla Žáka. Vede Mudr. V. Škvařil 
31.5. – Do Kyjovských lesů. Odjezd vlakem v 8.13 h. do 
Břevnice. Trasa 7 km. Vedou Vampolovi 
7.6. – Přes Panský mlýn. Odjezd vlakem v 8.57 h. do Sázavky. 
Trasa 8 km. Vede Ing. L. Kocmanová

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. Odchod 
každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého autobusového 
nádraží v Havl. Brodě.

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Pravidelné vyjížďky z H. Brodu. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. 
od kina Ostrov u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy zpět do 
HB. 

Kdy a kam – cyklovyjížďky 
www.kdyakamvhb.ic.cz

Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
www.jasonhb.cz. Přijímáme nové členy, zkoušíme každou 
neděli 17–20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.

Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Cvičí každý čtvrtek od 9.00 h. v tělocvičně SPŠS 
Info na tel. 564 407 155, mobil: 604 416 635

TJ SOKOL 
Beckovského 2179, tel. 604 347 301 
Základní cvičení žactvo: Čt 17 h. tělocvična Gymnásia, Kon-
diční cvičení muži a ženy: Po 18.45 a Čt 18.30 h. Gymnázium, 
Aerobic ženy a dívky: Po a St 18.30 h. ZŠ Žižkov, Karate: Po 17 
a Čt 18 h. Gymnázium, Florbal Ml.žáci: Út 15.30 h. Nuselská, 
Pá 15 h. Kyjovská, St.žáci: Po 18 h., Pá 16 h. Kyjovská, Doros-
tenci: Út 18 h. Kyjovská, Junioři a muži: Út 19.30 Kyjovská, Čt 
20.15 h. hala TJ Jiskra, Muži: Pá 19.45 h., Kyjovská, Veteráni: 
Po 19 h. Kyjovská, Košíková muži: Po, St 20 h. tělocv. u zim. 
stad.

Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod, tel. 569 425 630, mobil: 
777 736 048, e-mail: poradna@charitahb.cz

Centrum pro zdravotně postižené kraje Vyso-
čina, pracoviště Havlíčkův Brod – Klub Klíček 
Dobrovského 2915, tel. 569 427 614, e-mail: czphbrod@
volny.cz, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz

Cvičení jógy 
Nová tělocvična V Sadech, každé úterý 19–20 h. Cvičitelky: 
Vidnerová, Pavlíková. Přinést s sebou podložku. Info: 721 713 
677
Jóga – Studio RE-WELL Kokořín 
Kokořínská 2487, Havl. Brod, tel. 728 096 997, e-mail: rewell-
kokorin@seznam.cz, www.rewellkokorin.webnode.cz. Vede 
Jiří Havel

Informační a poradenské centrum Vysočina 
ČSŽ  Horní 197, tel. 569 428 879, email: inpc.hb@csz.cz 
pro nezaměstnané a nezaměstnání ohrožené ženy a muže. 
Po, St  9–12 a 12.30–16 h. Út, Čt  9.00 – 12.00 h.

ZUMBA – Jana Korejtková 
v ZŠ Sady Po od 19 h. ZŠ Wolkerova Čt od 17.30 h., Studio 
RE-WELL PÁ od 18 h. www.zumba.com

Sport pro všechny Výšina 
Cvičení v tělocvičnách základních škol, info: 604 593 216, 
verakosova@tiscali.cz

Středisko rané péče 
Horní 3118, PhDr. Irena Salaquardová, vedoucí Střediska 
rané péče, tel. 569 421 063, 777 741 449, e-mail: ranape-
ce@charitahb.cz

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h.  

domluvit telefonicky termín návštěvy
Aktuální nabídka pejsků na www.muhb.cz, sekce Útulek 
pro psy • Šmudla – menší střední kříženec, asi dvouletý, 

hodný.

Služby stomatologů  
7.–8.5. MUDr. Saidlová, Chotěboř 
Legií 1710, tel. 739 286 730  
14.–15.5. MUDr. Pexa, Světlá n. Sázavou 
Zámecká 730, tel. 569 477 111  
21.–22.5. MUDr. Němcevová, Golčův Jeníkov 
Nám. TGM 35, tel. 569 442 394  
28.–29.5. MUDr. Klepetková, Vilémov 168 
tel. 569 449 130  
4.–5.6. MUDr. Laštovičková, Havlíčkův Brod 
Kalinovo náb. 605, tel. 569 425 751 
11.–12.6. MUDr. Lánová, Ždírec nad Doubravou 
Na Rozcestí 82, tel. 569 694 639  
Pohotovostní�služby�slouží�lékaři�o�sobotách�a�nedě-
lích�od�9�do�12�h.�Aktuální�informace�o�pohotovost-
ních�službách�žádejte�na�recepci�Nemocnice�Havlíč-
kův�Brod,�tel.�569�472�111.�Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: hlavní budova nemocnice – 569 472 499 
Pracovní dny 17–20 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–20 dospělí,  8–20 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Doktor, MVDr. Plodíková – 
569 424 500, MVDr. Plodíková – 724 025 086
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Umění za sklem 
6.5.-5.6. centrum Havlíčkova Brodu – výkladní skříně obcho-
dů, bank a jiných institucí

Farmářský trh „Koudelův talíř“ 
14.5. 8–12 h. Havlíčkovo náměstí, prodej čerstvé zeleniny, 
ovoce, masa a dalších produktů českých zemědělců

Velká cena Havlíčkova Brodu 2011 v ra-
pid šachu mládeže do 16 let 
14.5. 8–15.30 h. Hotel Slunce Havl. Brod. Info p. Václav Paulík 
– tel.: 728 982 327, www.spoluhraci.cz/chesshb/

Faction show 
17.5. od 16.30 h. kinosál KD Ostrov, představení v rámci Ficti-
on – ART Projectu AZ Centra Havl. Brod, divadelní představení 
propojené škálou tanečních stylů, děti od 4 let, kytaristé, 
žongléři a další, info na www.tendenc.cz (sekce soutěže/akce)

MAJÁLES 2011 
21.5. – pořádá Gymnázium Havl. Brod, info na www.ghb.cz

Celostátní setkání sběratelů všech oborů 
21.5. 8–12 h. velký sál KD Ostrov, pořádá Klub sběratelů HB

Jarní jezdecké závody 
22.5. od 10 h. parkurové závodiště u přehrady Žabinec.  
Novinářská cena Karla Havlíčka Borovského 
26.5. od 14 h. sál Staré radnice, slavnostní předávání Novi-
nářské ceny Karla Havlíčka Borovského

Noc otevřených kostelů 
27.5. od 19 h. Husův sbor (ul. Barbory Kobzinové) 
pořádá Církev československá husitská HB, ccshhb@iol.cz)

Okresní výstava králíků, holubů a drůbeže 
28. a 29.5. (So 8-18 h., Ne 8-13 h.) pozemek Českého svazu 
chovatelů ZO Havl. Brod v Čechově ulici 
pořádá Český svaz chovatelů ZO HB za podpory města HB

Rallye Posázaví – Memoriál Ing. Karla Švece 
28.5. Prezentace a technická přejímka v pátek 27. května 
2011, start (9 h.) a cíl – letiště H. Brod, závod po komunikacích 
v okolí HB, pořádá Zdeněk Secký, info na www.tvstudiohb.cz

Stamicovy slavnosti 
10.5. – Hudba francouzského dvora – Edita Keglerová – cem-
balo, Julie Braná – zobcová flétna, Petr Wagner – gamba,  
Stará radnice v 19.00 h. 
15.5. – Pěvecký sbor Jasoň – Klášterní kostel sv.Rodiny v 19 h.  
19.5. – Klavírní duo Michal Rezek-Eri Goto – St. radnice 19 h. 
22.5. – Slavné operní árie a dueta – Sólisté Janáčkovy opery 
Národního divadla Brno, Kulturní dům Ostrov v 19 h.  
25.5. – Koncert kapely The TAP TAP – KD Ostrov v 19 h.  
28.5. – Závěrečný koncert – Hudebníci Vysočiny  
Klášterní kostel sv.Rodiny v 19 h.  
Více informací na www.stamic.cz

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz, tel. 569 
400 499, fax: 569 400 490 
• Květnový testík – tentokrát na téma „Jedovatá příroda“ 
(vědomostní soutěž pro děti, 1.–31.5., Dětské oddělení KKV)  
• Kniha? Televize? Počítač? Kniha :) (setkání dětí ze ZŠ, 9.5., 
8.30 h., Dětské oddělení KKV)  
• Kniha? Televize? Počítač? Kniha :) (setkání dětí ze ZŠ, 16.5., 
8.30 h., Dětské oddělení KKV)  
• Afghánistán (přednáška pro veřejnost, 16.5., 17.30 h., sál 
Staré radnice)  
• Straka v říši entropie (projekt LiStOVáNí, 19.5., 18 h., 
kavárna U Notáře)  
• Muzikoterapie (terapeutické odpoledne pro veřejnost, 
20.5., 17.00 h., Hudební oddělení KKV)  
• Audioknihy frčí! (přednáška pro veřejnost, 24.5., 18 h., 
salónek Staré radnice)  
• Zvířata na dlani (výukový program, 26.5., 9 h., Dět. od. KKV)  
• Islám (přednáška, 30.5. 17.30 h., sál St. radnice) 

Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz,  
www.galeriehb.cz 
20.5.–10.7. – výstava ilustrací, kreseb a obrazů je v podstatě 
průřezem díla Karla Franty a je určena dětem i dospělým

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muzeum@
muzeum.hbnet.cz 
6.5.–10.7. Výstavy Havlíčkův dům: 
Geoobrazy Ivana Doležala 
Výstava prací studentů sklářské školy ve Světlé nad Sázavou

Štáflova chalupa 
Kobzinové 2015, tel. 569 433 857, 604 130 962, www.antik-
hb.cz, e-mail: antikhb@seznam.cz, Po–Pá 13–17 h. So 9–12 h. 
Stálý prodej drobných dekoračních předmětů od tvůrců  
z regionu

Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, zushb@
zushb.cz, www.zushb.cz 
17.5. – Koncert hudebního oboru, sál ZUŠ, od 17 h. 
18.5. – Slavnostní koncert hudeb. oboru, sál ZUŠ, od 18 h. 
24.5. – Výstava výtvarného oboru, sál ZUŠ, od 16 h. Výstava 
potrvá do 3. června.  
7.6. – Koncert hudebního oboru. sál ZUŠ, 17 h.  
15.6. – Koncert absolventů hudebního oboru ZUŠ

Soukromá ZUŠ Nuselská 
24. 5. – představení tanečního oboru a výstava prací žáků 
výtvarného oboru v kinosále KD Ostrov od 17 h. 
25. 5. – koncert žáků hud. oboru, sál Staré radnice, 17.30 h.

AZ CENTRUM Havlíčkův Brod 
AZ Centrum – středisko volného času, p.o. města Havl. Brod, 
Masarykova 2190, tel. 569 427 874, 569 426 248, e-mail: 
ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www.ddm.hbnet.cz 
Volná místa na příměstských táborech: 
Indiánské léto 11.–15.7.2011 – vedoucí J.Korberová, 
Příměstský tábor 1.–5.8.2011 – vedoucí R.Kadlecová, 
Lovy beze zbraní 22.–26.8.2011 – vedoucí J.Korberová 
Volná místa na zahraničních rekreacích: 
Itálie-Caorle 12.–21.8.2011, 
Francie-Antibes – k moři i s kolem 9.–18.9.2011 
Připravujeme LETNÍ KERAMICKOU ŠKOLU ve dnech 23.8. – 
31.8.2011. Určeno pro dospělé vedoucí kroužků SVČ, ŠD, ŠK, 
NO a širokou veřejnost. Kurz je akreditován MŠMT, budeme 
vyrábět vnitřní a venkovní keramiku, zdobit od jednoduchého 
ke složitějším dekorům. Přihlášky p. Kadlecová, Cempírková 
AZ Centrum Havlíčkův Brod.

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino divadlo 569 426 666, e-mail: kdost-
rov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
Program kina Ostrov 
13. a 14.5. v 17.30 h. – Máma mezi Marťany 
16. a 17. 5 ve 20 h. – Opravdová kuráž 
20. a 21. 5 ve 20 h. – Králova řeč 
26. až 28.5. ve 20 h. – Czech Made Man 
30.5. až 4.5. ve 20 h. – Piráti z Karibiku: Na vlnách podivna 
Nabídka pořadů a společenských akcí KD OSTROV: 
18.5. v 19 h. – Láska naruby – Jakub Nvota, divadelní sál KD, 
Nejnovější komedie Divadla KALICH  
20.5. – Harlej a škWor – koncert, velký sál KD 
6.6. v 19 h. – Travesti skupina „SCREAMERS“, div. sál KD 
9.6. v 19 h. – Jak uvařit žábu – Petr Strnad, divadelní sál KD, 
zajímavý příběh o lásce až na věčnost

EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
13.5. – NAšROT (křest knihy, CD a DVD), Inpain, Question 
Mark, Illness 
27.5. – special ROCKOTEKA + special host 

Klub OKO 
Havlíčkobrodská o.p.s., Čechova 3809, p. Jakub Baloun, tel. 
725 444 574, 569 433 345, fax 569 433 346,  
e-mail: jakub.baloun@cechovka.cz, www.cechovka.cz, před-
prodej: Etno shop Tulipán, Horní ul. Havl. Brod 
27.5. – Už jsme doma – ve 20 h. 
3.6. – Prago Union – ve 20 h., pořádá Jakub Straka

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fitnes, aero-
bic, solarium, masáže 569 424 646, squash, salonek 569 424 
656, zimní stadion 569 422 512

Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz  
tel. 776 497 397. Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h.

Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: aerobic@
fanatichb.cz, www.fanatichb.cz. Aerobic, aerobic + posilování, 
power jóga, formování postavy, step aerobic, moderní a 
orientální tanec, spinning, kurzy bubnování 
14.–15.5. – AQUILA Aerobic & Dance – pohárová soutěž 
ve sportovním aerobiku v kategoriích děti, kadeti, junioři, 
dospělí. KD Ostrov.

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal Husár, tel. 
569 431 340, 603 807 909. V případě zájmu v sobotu a neděli 
je nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ 

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, e-mail: 
zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. Od pondělí do 
pátku pravidelné programy v rámci otevírací doby 8–12 h. 
na ZŠ Nuselská 3240 v Havlíčkově Brodě. Přineste s sebou 
přezůvky pro sebe a své dítě. 
11.05. 09 h. – Kdo si hraje nezlobí – jak zvládnout dítě v ob-
dobí vzdoru  
11.05. 10.30 h. – Poradenství při hledání zaměstnání  
12.05. 09 h. – Minikurzy břišních tanců pro začátečníky 
14.05. 13 h. – Patchwork 
16.05. 16 h. – Patchwork – základní kurz 
17.05. 10 h. – Základy finanční gramotnosti 
18.05. 09.30 h. – Jakým způsobem dítě projevuje emoce v 
montessori  
18.05. 13 h. – Montessori hernička – pokračování  
18.05. 16 h. – Hraběnčina taška – zhotovení textilní tašky 
19.05. 17.30 h. – Řešení situací s ennagramem  
20.05. 13.30 h. – Umělecké fotografování pro rodiče s dětmi 
23. a 30.05. 15 h. – Základy strojového šití pro začátečníky 
24.05. 09.15 h. – Čteme dětem s knihovnicí Věrkou Lipenskou 
25.05. 10 h. – Povídání o lesních mateřských školkách 
25.05. 18 h. – Hudba dávných časů – relaxace oheň a voda 
28.05. 13 h. – Patchwork 
31.05. 10 h. – Prezentace a zajištění životního pojištění 
01.06. 10 h. – Kosmetické líčení s ochutnávkou bylin. čajů 
04.06. 14 h. – Pohádková cesta - společná oslava dne dětí s 
pohádkovými bytostmi v okolí zvonečku, v případě nepřízni-
vého počasí v prostorách ZŠ Nuselská 
06.06. 16 h. – Pletení pedigového podnosu s keram. dýnkem 
07.06. 10 h. – Rodina a orientace ve financích  
08.06. 10 h. – Zásady bezpečného chování v dopravě 

MaMMacentrum 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: mam-
macentrum@seznam.cz, program na www.mammacentrum.
com. Na všechny programy je nutné se předem přihlásit, 
neboť je počet míst omezený. 
Služba�pomoc�v�domácnosti�–�úklid�domácností 
Pravidelné akce 
Pravidelné akce od pondělí do pátku – více informací na 
uvedeném kontaktu. 
Další akce 
12.5. 18 h. – Co nás čeká po porodu 
19.5. 18 h. – Péče o miminko 
26.5. 18 h. – Jak správně nosit miminko od narození

Galerie Akashia  
Beckovského 2054, (sportovně relaxační centrum Fanatic). 
Obrázky s energetickým působením pro veřejnost každý den 
13–17 h. Více informací na www.akashia.cz 
15.5. – Práce s energiemi, od 14 h.  
18.5. – Povídání o věcech mezi nebem a zemí, od 17.30 h.  
22.5. – Kartičky a práce s kyvadlem, od 14 h.  
25.5. – Hledání cesty k sobě s Ditou a Terkou, od 17 h.  
29.5. – Meditace OSHO (za hezkého počasí v přírodě), 14 h.  
1.6. – Kreslení s Terkou, od 16 h. 
5.6. – Meditace s bubnováním, od 14 h.

Akce na letišti Havlíčkův Brod 
14.–15.5. – Závody Bumeragove asociace, www.bumerang-
asociace.cz 
17.–18.5. – Předváděcí a výstavní akce sekaček a komunální 
techniky, www.komunalweb.cz/action.php?aid=3497&Lan-
g=cs 
21.–22.5. – Landkitingové závody – závody v rámci českého 
poháru, www.boneshaker.cz/newsDetail.aspx?id=121

 Změna programu vyhrazena.


